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Al teu costat
> Emprenedoria i creació empreses

> Comerç exterior internacionalització

> Formació i ocupabilitat

> Innovació, digitalització i competitivitat

> Arbitratge i mediació

> Assessorament funció consultiva territori

Cambra de Comerç, Indústria, Serveis i Navegació de Reus · c/ Boule, 2. 43201. Reus 

www.cambrareus.org

O truca’ns al 977 33 80 80 
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Col·laboren: Josep Gallofré, Mercedes Teruel, Jordi Salvat i Gerard Pagès
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Aquest número ha estat possible gràcies a la col·laboració de les següents empreses i institucions:
REDESSA · FERMATOR · RPL INVEST · TRANSPAIS · CAMBRA DE COMERÇ DE REUS · REPSOL · SOLARGEST · CREDIT BROKER PROTEGO · 
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Reus ja 
és un 
referent 
tecnològic

Sandra Guaita va ser nomenada alcaldessa de Reus el passat juny de 2023. 
Durant aquests primers mesos de mandat han començat a treballar el seu 
projecte de ciutat, amb una aposta ferma per la promoció econòmica, el 
coneixement i la innovació, les persones i la sostenibilitat. Durant l’entrevista 
realitzada, Guaita fa valdre el paper de la ciutat com a referent tecnològic 
del sud de Catalunya i de Catalunya, amb el Tecnoparc i Redessa com a pals 
de paller, així com el creixement que viurà la ciutat els propers anys a escala 
de territori i mobilitat. 

Quina valoració fa d’aquests primers nou 
mesos de mandat?
Nosaltres estem contents. Vam arribar amb moltes 
ganes i energia i la veritat és que tot l’equip de go-
vern, així com els tècnics i les tècniques municipals, 
hem començat molt bé. Ens hem adaptat bé al can-
vi amb bones vibracions.
 
Van anunciar un pla d’inversions històric 
de 25 milions d’euros. On es destinaran 
les partides?
Vam dir que seria un pla d’inversió històric, però 
molt transversal, perquè al final el que no volíem 
és que la potencialitat de la inversió es quedés en 
una cosa en concret. Treballarem en polítiques d’ha-
bitatge, que per a nosaltres són molt importants, 
i també en via pública o cultura. A més d’altres 
projectes com la Hispània, que ja venia heretat, o 
per acabar el Centre Catòlic, que era un altre tema 
pendent. Es tracta d’una visió molt general de la 
ciutat des de diferents perspectives.

La micropolítica també hi tindrà un 
paper important?
També hem treballat des de l’escolta activa de la 
ciutadania. En allò que li molesta o que li preocupa, 
i que al final són les coses del dia a dia com políti-
ques de via pública, neteja, seguretat o habitatge.
 
Per altra banda, els reusencs i reusenques també 
ens demanen pensar en una ciutat en gran. Parlem 
de projectes que transformin la ciutat no a curt ter-
mini, sinó a mitjà o llarg.

És compatible no parlar de projectes estre-
lla, però pensar en la ciutat en gran?
És molt fàcil, perquè nosaltres des del primer dia 
hem tingut molt clar el rumb que volem que prengui 
la ciutat. La política de pensar en gran pren com a 
eixos la promoció econòmica, de coneixement i inno-

vació, i el concepte de ciutat verda i sostenible. Per 
altra banda, també incidim en les polítiques adreça-
des a les persones, en el seu dia a dia.

Van haver d’apujar els impostos, la població 
ha acabat entenent aquest increment?
Depèn amb qui parles. Hi ha gent que no ho ha entès i 
n’hi ha d’altres que ho han assimilat perfectament des 
del primer moment.

Hi ha una part de la població que, encara que l’im-
pacta directament, n’és conscient, perquè les polítiques 
públiques han de venir de la col·laboració de tots i to-
tes i, per tant, tots participem en la política municipal.

Fa un temps es va anunciar el projecte de 
P3 Logistic Parks a Mas Sunyer, l’ampliació 
de T-Systems a Redessa Innovació, la crea-
ció del Cepid 2... Reus s’està convertint en 
un referent tecnològic?
Sí, indiscutiblement Reus ja és un referent tecnolò-
gic. Nosaltres històricament hem estat un referent 
agroalimentari, i ho continuem sent. El govern muni-

Reus Empresa

“

SANDRA 
GUAITA
Alcaldessa de Reus

Barcelona actua com un 
forat negre de retenció 
de talent, però hem es-
tat capaços durant aquest 
temps de revertir-ho, es-
tem atraient talent també 
de fora de la ciutat i estem 
retenint el que tenim

‘
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cipal, però, també està posant el focus en el sector 
TIC. Hem de recordar que Reus s’ha posicionat com 
la segona àrea urbana amb més ocupació en l’àm-
bit TIC de Catalunya. Aquest fet, òbviament, pot 
anar molt vinculat al sector agroalimentari gràcies 
al Hub Foodtech & Nutrition. S’han generat molt 
bones sinergies perquè a la ciutat han convergit 
els dos vessants. Empreses del sector TIC estan 
començant a parlar amb d’altres del sector agro-
alimentari i de la salut i sorgeixen projectes molt 
interessants per al nostre territori. Crec que s’està 
treballant bé.

Això fa també que la retenció de talent si-
gui essencial.
Barcelona actua com un forat negre de retenció 
de talent, però hem estat capaços durant aquest 
temps de revertir-ho. Ara som la segona ciutat amb 

geixen noves idees fruit d’una convivència conjunta.I 
tot això, s’està donant.

El paper del Cluster TIC és essencial, doncs.
De fet, hem de recordar que el Clúster TIC Catalun-
ya Sud va néixer a Redessa i és molt important que 
treballin de bracet amb nosaltres.

de fer el mateix per projectar la ciutat i Redessa 
cap al futur.

Està molt bé que vingui una empresa, i volem que 
sigui així, però no hem de mirar el que passa durant 
el meu mandat, cal posar el punt de mira amb què 
volem que sigui la ciutat d’aquí quinze o vint anys.

Pel que fa al grup impulsor de l’Àrea Me-
tropolitana del Camp de Tarragona, ja han 
realitzat diverses reunions. Què cal fer a 
partir d’ara?
Ara estem creant les comissions de treball. De fet, 
estem nomenant tècnics municipals de cadascuna 
de les comissions i els polítics que les lideraran. Cal 
dir que tots els ajuntaments presidirem la totalitat 
de les comissions. És una forma de tenir un coneixe-
ment ampli del territori.

En què pot guanyar el territori?
Pot guanyar en gairebé tot i perdre en gairebé res. 
Primer, una cosa que tenim molt clara tots i totes és 
el tema de transport, que ens preocupa moltíssim. 
L’any 2028 s’acaben les concessions que té l’empre-
sa Plana i probablement hi haurà el TramCamp 
en funcionament, o en principi hauria d’estar total-
ment desenvolupat. Per tant, hi ha un gran canvi de 
mobilitat del territori i hem de poder-ho gestionar 
també nosaltres mateixos.

Hem de poder dir què volem i cap on volem anar com 
a àrea metropolitana. Hi ha diferents polítiques on 
tenim molt a dir des del territori i a més podem parlar 
amb coneixement de causa. Cal facilitar a la ciutada-
nia que gaudeixin de serveis públics de qualitat.

Parlava del Tramcamp, és el projecte clau 
d’aquesta àrea metropolitana?
El Tramcamp és un projecte imprescindible des del 
nostre punt de vista. Ens canvia la forma de veure 
la mobilitat. Potser és el primer projecte que des 
de Barcelona s’intenta invertir de manera metro-
politana a casa nostra, ja que fins ara hi ha hagut 
inversions puntuals en diferents llocs, però no hi ha 
hagut aquesta visió de territori.

Fa poques setmanes es van anunciar els pri-
mers 2.100 viatges amb la Ganxeta durant 
els primers dies de funcionament. En fan 
una valoració positiva?
En un inici teníem unes estimacions de 1.200 anuals. 
I hem arribat a 2.100 en set dies. És cert que entra 

Així mateix, cal fer valdre tot el treball que s’es-
tà fent des de Redessa. No només des de Redessa 
Tecno, també cal mencionar Redessa Innovació, on 
s’ubicarà T-Systems, el Cepid o el possible Cepid 2. 
Hem de fer una valoració de forma global. 

Li fa falta més sòl industrial a la ciutat?
Hi ha gent que diu que sí, nosaltres quan fem l’anàlisi 
no pensem tant que en faci falta. Potser el que man-
ca és distribuir-lo d’una forma diferent. En aquest 
sentit, s’ha pogut veure que el sòl hi era, el que pas-
sava és que no es podia posar a disposició de les per-
sones que ho necessitaven d’una determinada forma. 
Des de Redessa, per exemple, s’està fent una anàlisi 
dels polígons i de les necessitats que tenen de sòl per 
poder treure’n conclusions i aportar solucions.

Amb l’Àrea Metropolitana 
del Camp de Tarragona el te-
rritori pot guanyar en gairebé 
tot i perdre en gairebé res 

‘

Reus s’ha posicionat com 
la segona àrea urbana amb 
més ocupació en l’àmbit 
TIC de Catalunya

‘

més ocupació en l’àmbit TIC de Catalunya i, per 
tant, estem atraient talent també de fora de la ciu-
tat i estem retenint el que tenim.

Tot plegat ho hem aconseguit no només amb una 
política de promoció econòmica, que és essencial, 
però que ha d’anar acompanyada de polítiques 
d’habitatge, de ciutat o educatives. En resum, pro-
postes que acompanyin i satisfacin a la gent que 
vulgui viure a Reus, més enllà de treballar-hi.

Treballen perquè el Tecnoparc es conver-
teixi en el primer districte tecnològic del 
Camp de Tarragona. Quins passos cal se-
guir per assolir-ho?
El Clúster TIC va fer un pla d’actuacions per arribar 
a ser districte tecnològic i des de Redessa s’estan 
seguint els passos per obtenir-ho. El fet d’atraure 
les empreses, les incubadores verticals i tots els 
temes d’innovació que estan sorgint serveixen per 
generar i retenir coneixement, a la vegada que sor-

Ara s’estan donant els fruits d’aquests trenta anys. 
El que ha de fer l’Ajuntament és tenir aquesta ca-
pacitat de continuar pensant en gran, i això va ser 
gràcies a aquelles persones que van treballar per-
què fos així. El que volem nosaltres és ser capaços 

Redessa arriba amb una molt bona salut a 
la celebració d’aquests 30 anys?
Jo crec que la Redessa d’avui no seria el que és 
si no hagués estat pels trenta anys anteriors. S’ha 
d’agrair haver arribat fins aquí gràcies al fet que 
algú fa trenta anys va pensar que això era possi-
ble i va posar molts esforços per crear-ho.
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en joc l’emoció inicial, però també cal fer valdre que 
totes les persones que l’estan utilitzant ho troben 
molt còmode. Quan ho proven s’adonen que tenim 
una ciutat idònia per anar amb bicicleta.
Ens hem trobat amb moltíssima gent que s’ha do-
nat d’alta d’usuari, i que en moltes zones de la ciu-
tat encara no arribat La Ganxeta i ens ho reclamen. 
Ens havíem donat un any de marge per analitzar el 
projecte, però és probable que tot plegat s’avanci 
perquè hi ha molta demanda d’aquest transport.

La Ganxeta va lligada a un model de mobi-
litat sostenible. En aquest sentit, es preveu 
l’ampliació de carrils bici a la ciutat?
Sí. De fet la Ganxeta i els carrils bici són una reali-
tat gràcies als fons europeus Next Generation. Tot el 
que sigui afavorir aquest canvi de mobilitat, i al final 
fer un municipi més agradable per a tothom, benvin-
gut sigui. Però no parlem només d’un canvi sostenible 
amb La Ganxeta i l’ús de la bicicleta, també amb els 
aparcaments dissuasius o amb el canvi de freqüèn-
cies o els itineraris dels autobusos municipals.

Pel que fa a l’estació de Bellissens, s’està tre-
ballant amb el calendari previst?
Sí, està perfectament en temps. Vam mantenir di-
verses reunions i ens van dir que tot anava sota el 
previst i de forma correcta.

La zona sud de Reus guanyarà en importància 
gràcies a diverses inversions i infraestructures. 
Podem dir que és per on pot créixer la ciutat?
No és tan sols perquè l’Ajuntament tingui la volun-
tat, que també és així perquè ha estat una zona 
abandonada de la ciutat i és un deure històric que 
tenim amb els reusencs i reusenques de la zona i 
amb la ciutat en general. És la zona on hi ha es-
pai de creixement i hi posarem equipaments i ho 
potenciarem perquè el creixement sigui acord amb 
les necessitats.

I no parlem només d’un tema de transport i mo-
bilitat, també en altres àmbits com l’esportiu, el 
cultural o l’educació.

A l’inici feia referència a l’habitatge social, qui-
nes són les prioritats de Reus en aquest àmbit?
L’habitatge social és una de les prioritats més im-
portants de la ciutadania, sobretot perquè fa dot-
ze anys que no se n’havia fet. Una de les primeres 
accions que vam prendre quan vam entrar al go-
vern municipal va ser tirar endavant la promoció 
de Mas Iglesias, però també hem incidit en una 
política de rehabilitació i d’adquisició d’habitat-
ges de segona mà per part de l’Ajuntament per 
posar-los a disposició de la ciutadania.

La conversió en zona de vianants del Raval 
de Santa Anna ha creat un precedent? S’es-
peren noves zones amb aquestes caracterís-
tiques a la ciutat?
Al Raval de Santa Anna s’ha canviat la mobilitat 
per aquella zona de la ciutat. Ara entrarem en un 
procés que significa una nova manera de moure’s 
pel municipis: la zona de baixes emissions. No ho 
fem tan sols per a una ciutat verda i sostenible sinó 
per un concepte de ciutat saludable.

Per tant, s’ha de repensar tota la mobilitat de la nos-
tra ciutat. Al Raval de Santa Anna s’hi van aportar 
diverses propostes que vam rebre i està funcionant 
bé i intentarem treballar en diferents punts de la 
ciutat de la mateixa forma. Volem una visió clara i 
global de la mobilitat de ciutat.

La Redessa d’avui no seria 
el que és si no hagués estat 
pels trenta anys anteriors

‘
Seguint amb mobilitat, demanen a la Gene-
ralitat una transformació de l’estació d’auto-
busos de Reus. Com hauria de ser?
Fem servir la paraula transformació perquè no pot 
ser una reforma. Aquella estació es va fer fa molts 
anys i no té cap sentit com es va construir. A més, 
es troba en un estat que no és el millor com a porta 
d’entrada a la ciutat. Hem de tenir una estació d’au-
tobusos del segle XXI. Demanem una estació amb 
noves funcionalitats i amb una transformació que 
també és definida per l’entorn.

Per tant, parlem d’una transformació global 
de la zona?
La transformació del Mercat del Carrilet és una de les 
prioritats de l’equip de govern i s’està treballant en el 
projecte. Nosaltres demanem a la Generalitat que vagin 
compassats amb la nostra transformació perquè no tin-
dria massa sentit que s’hagin de fer obres dues vegades.



10 11

Reus Empresa Reus Empresa

Situació empresarial 
al Baix Camp Afiliats a la Seguretat 

Social al Baix Camp 2023

Durant l’any 2023, el Baix Camp s’ha vist 
afectat pels factors interns del nostre entorn 

però també pels inter-
nacionals. Si ens fixem 

en el mercat laboral com a indicador del di-
namisme empresarial i la seva capacitat de 
creació ocupació i riquesa en el territoria, 
destaquen diverses característiques de l’es-
tructura productiva. Així, les empreses del te-
rritori han augmentat en un 2,3% el nombre 
de treballadors afiliats. Val a dir que s’ob-
serva que les de dimensió petita (de 10 a 49 
treballadors), però també les que tenen més 
de 249 treballadors són les que presenten un 
major dinamisme. 

Per sectors, els que concentren un major per-
centatge d’ocupats són les manufactures, el 
comerç majorista i minorista, els serveis de 
reparació, l’hostaleria, la construcció i les ac-
tivitats auxiliars. Tots ells amb percentatges 
entre un 8% i un 14%. Si bé, en general, no 
s’observen sectors a on hi hagi una davalla-
da molt significativa de treballadors, sí que 
volem destacar els que estan actuant de mo-
tors en la generació d’ocupació. 

En primer lloc, el del transport i l ’emmagat-
zematge va augmentar un 13,6% el nombre 
de treballadors. Aquesta activitat posa en 
relleu la importància de les sistemes de dis-
tribució interempresarials i cap al consumi-
dor final. En segon lloc, el sector de l’activi-
tat immobiliària va presentar un creixement 
del 9,5% d’afiliats. Malgrat l’estancament de 
la construcció en termes d’ocupats, el sector 
immobiliari es mostra dinàmic en quant a ge-
neració de feina. Un tercer sector és l’artístic 
i l ’oci amb un creixement del 9,1%, tot desta-
cant la dinàmica del sector de l’oci de la co-

Mercedes Teruel Carrizosa*

marca. Finalment, cal remarcar que el sector 
de la Informació i les comunicacions és un 
altre dels protagonistes amb un creixement 
dels 7,5% d’afiliats. Evidentment, aquest sec-
tor tindrà un pes més rellevant en el futur i 
especialment gràcies a l’aposta territorial pel 
sector tecnològic.

L’any 2024 ve amb moltes incerteses deriva-
des dels conflictes bèl·lics, les tensions en el 
transport marítim, les disputes geopolítics, 
els continus desequilibris en el mercat de 
l’energia, les conseqüències preocupants del 
canvi climàtic i els efectes de desplaçament 
en el mercat laboral derivats de les tecnolo-
gies com la intel·ligència artificial. Aquestes 
incerteses resulten una amenaça a sectors 
que són altament dependents de primeres 
matèries que poden veure’s afectades per 
aquests conflictes i tensions. Així, les activi-
tats econòmiques on l’energia és una matèria 
prima necessària i amb un pes elevat hauran 
de dur a terme les actuacions per augmen-
tar l’eficiència. Sectors caracteritzats per les 
cadenes globals de valor, també han hagut 
d’ajustar els seus canals d’importació i ex-
portació i, possiblement, hauran de valorar 
les rutes i mitjans de transport. Les TICs es 
veuran reforçades en el futur, tot i que les 
empreses hauran de fer una valoració auto-
crítica sobre els seus usos. El sector agra-
ri i l ’agroindústria continuaran afectats per 
l’actual sequera. Finalment, hem de destacar 
que el sector turístic sembla que pot conti-
nuar en alça tot i que els problemes derivats 
del canvi climàtic poden clarament també 
afectar-los-hi.

Percentatge Desembre 2023

Font: elaboració pròpia de Mercedes Teruel Carrizosa 
        a partir de la Seguretat Social

Sectors 
primaris 0,77

14,13

1,90

1,22

7,59

19,65

3,60

8,60

1,3

1,3

1,3

Construcció

Comerç i 
reparació 
de vehicles

Transport i
emmagatzematge

Hostaleria

Informació i
comunicacions

Activitats 
financeres i 
d’assegurances

Activitats 
immobiliàries

Activitats 
artístiques i oci

Altres 
serveis

Activitats 
professionals, 
científiques i tècniques

Activitats 
administratives i 
serveis auxiliars

Indústries
manufactureres

Subministrament
d’elecctricitat, 
gas i altres

Subministrament 
d’aigua; activitats de 
sanejament, gestió de 
residus i descontaminació

Taxa de creixement interanual (%)

1,0

2,1

-0,8

-0,8

3,2

13,6

1,8

2,33

1,26

0,66

3,94

7,79

2,42

24,14

7,5

0,0

9,5

1,7

3,3

9,1

Total 
(nombre absolut
de treballadors)

52220

2,3

* Professora del Departament d’Economia 
  de la Universitat Rovira i Virgili
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Josep Baiges és des de passat mes de maig el re-
gidor de Promoció Econòmica, Innovació i Coneixe-
ment de l’Ajuntament de Reus. Durant aquest temps, 
s’han anunciat importants projectes com la nova 
nau logística de P3 Logistic Parks a Mas Sunyer o 
l’agrupació de T-Systems a Redessa Innovació.

Entre els objectius de futur, destaca la captació de 
noves empreses i verticals de la Incubadora TIC o 
els reptes del Hub Foodtech & Nutrition, així com la 
celebració dels 30 anys de Redessa.

Quina és la valoració dels primers mesos 
de mandat des de la regidoria de Promo-
ció Econòmica, Innovació i Coneixement?
Aquests primers mesos hem aconseguit fites molt im-
portants en dos àmbits que són eixos del mandat: 
l’econòmic i el social. Hem presentat el projecte logís-
tic de l’H12, i hem signat l’acord amb T-Systems, la 
tecnològica més important de la Catalunya Sud, per 
tal que s’instal·li al quart centre d’empreses munici-
pal, el de Redessa Innovació. També hem engegat la 
construcció de 132 nous habitatges d’HPO a la ciutat. 

el Hub Foodtech & Nutrition s’estan generant dinà-
miques entre les empreses tecnològiques i les agroa-
limentàries, alhora que s’han creat també espais de 
trobada amb la investigació de referència que es fa 
al territori, amb la URV, Eurecat i IRTA.

Tot això, té un impacte directe en la vida dels reusencs 
i reusenques. Genera una riquesa econòmica que ens 
permet actuar en l’àmbit social, i obre noves oportuni-
tats perquè els joves tinguin sortides professionals. 

Han canviat els objectius de Redessa al 
cap d’aquests 30 anys? 
Més que canviar, han evolucionat. La base és la ma-
teixa dels seus orígens: acompanyar a les empreses i 
emprenedors, ajudant-los a fer créixer els seus projec-
tes, i impulsar el desenvolupament econòmic. L’evolu-
ció de Redessa és la conseqüència de l’adaptació al 
nou perfil d’empreses instal·lades, amb la meitat dels 
professionals dedicats a l’àmbit tecnològic i un teixit 
d’empreses emergents que inicien els seus projectes.
 
Impulsar l’emprenedoria és també una de 
les claus?
Sí. També volem impulsar els projectes emprenedors 
i les empreses emergents. Tenim els programes i ser-
veis per a fer-ho. Tot això, continuant, a més, amb les 
activitats i jornades per a sectors estratègics que s’or-
ganitzen al llarg de tot l’any a les seves instal·lacions.

Què implicarà la nau logística de P3 Logis-
tic Parks a Mas Sunyer.
És una demostració del potencial d’atracció d’inver-
sions que té la ciutat. La nau logística de P3 Logistic 
Parks genera un doble impacte: pel que significa en sí 
mateixa i pel que pot comportar d’atracció de noves 
inversions a la ciutat.

Com repercutirà en l’atracció d’empreses?
Aquesta operació posiciona Reus en l’àmbit de 
l’atracció d’empreses a escala internacional i gene-

rarà un gran impacte no només a la ciutat, sinó tam-
bé a tota la seva àrea d’influència. La zona de l’H12 
es consolida com a ubicació estratègica, convertint-se 
cada vegada més en un mercat atractiu per a opera-
dors nacionals i internacionals.

És una zona molt bona i ben comunicada, de fàcil 
accés i amb importants infraestructures projectades 
al seu voltant.

Quin tipus d’empreses s’hi instal·laran?
S’ha d’anar veient, però segurament no seran només 
d’un sector. En aquesta zona de la ciutat i, en general 
al territori, hi ha una activitat empresarial rica i diver-
sa. És de preveure que arribin empreses logístiques 
de diferents perfils i sectors.

Recentment, també van anunciar l’agru-
pació de T-Systems a REDESSA Innovació, 
què comporta aquesta decisió?
T-Systems és l’empresa tecnològica més gran de la de-
marcació. Va ser la primera gran empresa tecnològica 
que es va instal·lar als centres d’empreses de Redessa, 
concretament al situat al Camí de Valls, l’any 2009. La 
vinculació de T-Systems amb la ciutat ens enorgulleix. 
Podran créixer en instal·lacions i treballadors.

Treballaran en nous projectes a 
Redessa Innovació?
Des d’aquestes noves instal·lacions del Tecnoparc es 
desenvoluparan projectes vinculats amb la salut, la 
mobilitat, les administracions públiques, la intel·ligèn-
cia artificial i la gestió del Big Data. Des de Reus es 
treballen projectes d’àmbit local i també internacio-
nals, gairebé en parts iguals. 

Amb 180 empreses instal·lades i un 95% d’ocu-
pació, plantegen la construcció de Redessa 
Cepid 2. Que comportarà aquest nou edifici?
El Cepid 2 ens servirà per continuar facilitant la im-
plantació d’empreses a la ciutat. La filosofia del que 
serà el cinquè centre d’empreses de Redessa ha de 
ser la mateixa que la de la resta, pel que fa a flexibi-
litat d’espais i serveis amb valor afegit, on es fa xarxa 
i es generen projectes. 

Quins són els reptes futurs del Hub Foodtech 
& Nutrition?
Des de la seva posada en marxa, el Hub ha anat 
incorporant adhesions, fins a arribar a la seixantena 
d’empreses, centres d’investigació, institucions i em-
preses emergents que tenim actualment.

Quines són les prioritats de la regidoria de 
Promoció Econòmica, Coneixement i Innovació?
En l’àmbit de la promoció econòmica, la prioritat nú-
mero u és captar noves empreses i ajudar a les que 
ja tenim instal·lades. Redessa és una eina fonamental 
per aconseguir-ho. 

Què signifiquen per la ciutat els 30 anys 
de REDESSA?
Seran una oportunitat excel·lent per a conèixer l’acti-
vitat que fa l’empresa municipal i els eixos estratègics 
que es treballen des de l’Ajuntament per a captar 
empreses, generar nous llocs de treball, i per atraure 
i retenir talent.

S’arriba a aquests 30 anys en un bon moment.
Redessa treballa al costat de les empreses, empre-
nedors, startups i spinoffs per a fer créixer els seus 
projectes. En els darrers anys, el sector tecnològic ha 
guanyat molt de pes a la ciutat, fins al punt que Reus 
és la segona ciutat de Catalunya en ocupació tec-
nològica. Això ha estat en gran part gràcies a la tas-
ca que es realitza a través de Redessa. A més, amb 

Regidor de Promoció Econòmica, 
Innovació i Coneixement
Ajuntament de Reus

Josep 
Baiges

La base de Redessa és 
la mateixa dels seus 
orígens: acompanyar 
a les empreses i em-
prenedors i impulsar 
el desenvolupament 
econòmic

“

Cal acostar el Hub a la 
ciutadania, fomentar la 
transferència de coneixe-
ment i promoure els hà-
bits saludables

‘
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De cara al 2024, volem continuar sumant, però 
sobretot ens plantegem impulsar nous projectes 
col·laboratius.

La ciutadania és un pilar important del Hub?
Volem que la ciutadania conegui aquest pol de con-
nexió d’empreses agroalimentàries i tecnològiques 
que és el Hub Foodtech & Nutrition. Per això, farem 
accions per explicar tot el que estem fent, com les que 
ja es van realitzar en la darrera edició d’exproReus.

Què es farà de cara al 2024, amb el Hub?
Pel que fa a la transferència de coneixement i 
la difusió d’hàbits saludables, estem treballant di-
verses accions que anirem explicant al llarg del 
2024. També mantindrem les jornades professio-
nals que organitzem amb temes d’interès per al 
sector agroalimentari.

Com considera que s’ha d’ajudar 
als emprenedors?
Reus és una ciutat emprenedora per definició. Un 
dels fets que ho demostra és que fa 30 anys es va 
impulsar el primer viver d’empreses de Redessa, quan 
aleshores aquest era un model inèdit al territori. Tres 
dècades després estem a punt d’inaugurar el quart 
centre d’empreses, el de Redessa Innovació.

Quin és el secret?
Un dels secrets d’aquest creixement ha estat el fet 
d’adaptar-se a les necessitats dels emprenedors i em-
prenedores i també de les empreses. Per això, treballa-
rem generant serveis a mida de les seves necessitats.

Estem en procés de crear noves verticals de la Incuba-
dora TIC i treballar en el programa de jornades i forma-
cions. A més, volem explorar vies de col·laboració entre 
els emprenedors i les empreses instal·lades a Redessa. 

Van presentar els resultats de la 3a edició de 
la Incubadora TIC. És una de les millors eines 
per generar noves empreses i llocs de treball?
Sense dubte. Actualment, la lncubadora TIC és una 
de les millors eines de les quals disposem per a im-
pulsar la creació de projectes tecnològics. Des de la 
seva posada en marxa, la Incubadora ha impulsat 40 
projectes, alguns dels quals han passat de ser només 
una idea a convertir-se en una empresa que genera 
llocs de treball al territori.

En la darrera edició de la Incubadora TIC hem acon-
seguit que 9 projectes hagin completat sessions i men-
tories personalitzades. D’aquests, 2 s’han constituït com 
a empresa durant el programa d’incubació i 5 ens han 
explicat que han augmentat la seva facturació aquest 
any 2023 a partir de la seva incorporació.

Es crearan, doncs, més verticals 
de la Incubadora?
Per tot plegat, Reus s’està convertint en un pol 
d’atracció d’empreses emergents i volem que continuï 
sent així. Per això, després de la creació d’una verti-
cal de foodtech, que ja està generant sinergies amb 
les empreses agroalimentàries adherides al Hub, ara 
estem treballant la posada en marxa d’una incuba-
dora destinada exclusivament a projectes vinculats a 
la intel·ligència artificial.

Quines són les necessitats de les empreses 
per instal·lar-se a Reus?
Vam encomanar un estudi al Clúster TIC per de-
tectar les necessitats de les empreses per continuar 
apostant per la ciutat, i el resultat va ser que calia 
que el Tecnoparc evolucionés de Parc Tecnològic cap 
a Districte Tecnològic.

Què es necessita perquè així sigui?
Reus té un full de ruta molt clar pel que fa a la zona 
sud de ciutat, on actualment tenim dos centres d’em-
preses en funcionament, Redessa Tecno i Redessa 
Cepid, i aviat tindrem el tercer, Redessa Innovació. 

En aquestes instal·lacions del Tecnoparc hi haurà 
uns 1.400 professionals treballant-hi cada dia, la 
meitat dels quals, de perfil tecnològic. Tot plegat 
comporta un gran potencial de creixement econò-
mic per a la ciutat i, per tant, de riquesa i generació 
de llocs de treball.

Es pot aconseguir?
Tenim les infraestructures, els serveis, els centres d’in-
novació i recerca i l’accessibilitat que ens demanen. 
Estem treballant per crear un entorn més amable, 
amb noves zones verdes i espais col·laboratius. L’altra 
pota en la qual ens centrem des de l’Ajuntament de 
Reus és la del talent, per tal d’oferir formacions a 
mida de les empreses, que els permetin incorporar 
personal de la manera més ràpida possible.

En aquest sentit, és molt significatiu, se-
gons l’estudi de TIC Sud, que les 5 empre-
ses tecnològiques més rellevants de Reus 
sumen 1.400 treballadors i més de 1.200 M 
d’€ de facturació…
Som la segona ciutat en ocupació tecnològica de Ca-
talunya, només per darrere de Barcelona. Tenim un 
projecte que connecta aquest sector tecnològic amb 
un altre sector estratègic de la ciutat, com és l’agro-
alimentari. De cara al futur, promourem nous projec-
tes que van en línia amb la potenciació d’aquesta 
marca de ciutat tecnològica i innovadora.
Les principals empreses tecnològiques de la Cata-
lunya Sud estan instal·lades a la ciutat i treballarem 
perquè en continuïn arribant de noves.

Per quines àrees cal apostar per generar 
noves empreses i la captació de talent?
Volem acostar-nos a la universitat i als instituts 
de secundària, que són les fonts generadores del 
talent al territori. Hem de fer que els més joves 

coneguin el que fan les empreses de casa nostra 
i els perfils que necessiten incorporar, alhora que 
els oferim formacions que els permetin accedir-hi.

Un altre dels objectius pel que fa al talent és pro-
moure esdeveniments professionals i espais col·la-
boratius de transferència de coneixement.

Després d’anunciar, des de Redessa, la 
construcció i gestió de 132 pisos de protec-
ció oficial, n’hi haurà més?
Un dels compromisos del mandat és la creació de 
nous habitatges d’HPO a la ciutat i hem iniciat el 
mandat amb una gran notícia. A partir d’aquí, es-
tem treballant per donar resposta a les necessitats 
d’habitatge que hi ha a la ciutat.

Quines accions de futur preveuen per 
aquest 2024?
En breu es posarà en marxa el quart centre d’em-
preses municipal, que acollirà, com comentava, 
T-Systems. En paral·lel, Viewnext (IBM) també ha 
anunciat el seu projecte de doblar la plantilla en els 
pròxims dos anys, passant de 100 a 200 treballa-
dors, i tenim més empreses que ens han anunciat la 
seva intenció de créixer en els pròxims mesos. 

La innovació i els ser-
veis de valor afegit per 
a les empreses seran 
també protagonistes 
de la nostra activitat 
aquest 2024

‘

El Cepid 2 ens servirà per 
continuar facilitant la implan-
tació d’empreses a la ciutat

‘
En línia amb aquest posicionament tecnològic de 
la ciutat, també posarem en marxa una incubado-
ra de projectes d’intel·ligència artificial.

I en l’àmbit de les fires?
Potenciarem tant les que tenen perfil professional 
com les adreçades al públic general. El Centre de 
Fires i Convencions de firaReus Events té una gran 
demanda d’organitzadors externs. A més, estem 
treballant per tenir una edició d’exproReus que 
recuperi l’essència supramunicipal i esdevingui la 
tercera festa major de la ciutat. 

La innovació i els serveis de valor afegit per a les 
empreses seran també protagonistes de la nostra 
activitat aquest 2024.
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Què és 
REDESSA? Recuperació dels Prats d’Albinyana

Port Tarragona inverteix més de 2 milions d’euros per a restaurar un espai natural
amb més de 37 hectàrees al costat de la ZAL de Vila-Seca, adscrit a la Xarxa Natura 2000,

refugi per a espècies animals en perill d’extinció

porttarragona.cat

#RumbEcoPort2027

GAVINA CORSA
(Larus audouinii)

· Espècie Vulnerable 
al catàleg nacional

d’Espècies Amenaçades

ESPAI NATURAL

· Recuperació de 37 hectàrees
· Llacuna de 107.700 m2

· Illa de 26.990 m2

REGENERACIÓ DE L’ESPAI

· Plantació de 13.000
arbres d’espècies mediterrànies

· Introducció d’espècies  autòctones
· Espai per a aus migratòries

20240200_ANUNCI TARRAGONA EMPRESARIAL_XARXA NATURA 2000 CATALA 240 x 340 mm.indd   120240200_ANUNCI TARRAGONA EMPRESARIAL_XARXA NATURA 2000 CATALA 240 x 340 mm.indd   1 19/2/24   9:2519/2/24   9:25
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REDESSA va començar la seva activitat al 1994, essent 
pionera al territori i facilitant i impulsant la iniciativa 
empresarial, així com donant suport als emprenedors, 
ajudant-los a fer créixer els seus projectes. L’any 1995 
es va inaugurar el primer centre d’empreses, el de 
REDESSA Viver, i des d’aleshores, el seu creixement 
ha estat constant: al 2002 es va posar en marxa el 
complex de REDESSA Naus, al 2011 es va inaugurar 
el centre de REDESSA Tecno i les noves instal·lacions 
del Centre de Fires i Convencions de firaReus Events 
al Tecnoparc; al 2013 es va incorporar REDESSA Ce-
pid a la gestió de REDESSA, i aquest 2024 s’inaugu-
raran les noves instal·lacions de REDESSA Innovació, 
al Campus Bellissens.

L’evolució de REDESSA en els últims anys ha estat 
molt vinculada al creixement del sector TIC a la ciu-
tat. En aquest sentit, són més de 1.500 professionals 
els que treballen a REDESSA, la meitat dels quals, 
són de perfil tecnològic. Així, mentre que la multina-
cional T-Systems ja va anunciar la seva aposta per 
la ciutat, on hi treballaran uns 500 professionals al 
nou centre de REDESSA Innovació; Viewnext (IBM) 
ha anunciat la seva intenció de duplicar el nombre de 
treballadors que té a les seves oficines de REDESSA 
Tecno, on preveu passar de 100 a 200 professionals 
en els pròxims dos anys.

D’altra banda, l’empresa municipal ha impulsat el 
Hub Foodtech & Nutrition amb la finalitat de po-
tenciar un altre dels sectors estratègics de Reus i de 
la Catalunya Sud, l’agroalimentari, generant dinàmi-
ques amb les empreses tecnològiques i treballant per 
impulsar la creació de nous projectes. 

Actualment, l’empresa municipal REDESSA compta 
amb 22.000 m2 en els centres d’empreses de REDES-
SA Viver, REDESSA Tecno i REDESSA Cepid. Més de 
150 empreses estan instal·lades en aquests centres, 
que tenen un 95% d’ocupació total.
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Redessa Viver, 
un projecte pioner a l’Estat

Josep Abelló va ser un dels principals impul-
sors de Redessa ara fa trenta anys. El que 
fou alcalde de Reus durant entre el 1985 i 
1999 es va nodrir d’un grup de persones de 
confiança per iniciar el projecte. En aquells 
moments, el consistori va impulsar dos ele-
ments referencials de l’actualitat en els àm-
bits de promoció, ocupació i activitat econò-
mica: Mas Carandell i Redessa.

Abelló recorda que Redessa neix “fruit de la 
primera crisi de la democràcia”. Va ser lla-
vors quan es va executar un pla estratègic 
des de l’Ajuntament de Reus, amb el consens 
de la Cambra de Comerç, l’empresariat, les 
escoles i els sindicats. “Ens va quedar un molt 

Construcció de la nova fira i ampliació del complex Redessa (2008). (Fotografia: Estudi Lluís M. Serra - Carles Espinós Arquitectes.)

Va ser un procés “on va parti-
cipar molta gent i on l’indret 
no va ser triat per casualitat”

Josep Abelló, alcalde de Reus (1985-1999)

bon projecte”, comenta l’exalcalde, el qual re-
corda que “cercàvem la forma d’acollir em-
preses i emprenedors amb grans capacitats i 
expertesa que ens ajudessin a generar inicia-
tives. En aquest sentit, Josep Abelló conside-
ra que Redessa va ser “un dels primers vivers 
d’empreses a l’Estat espanyol”.

“Érem partidaris que de les situacions de crisi 
cal aprendre’n i treure’n conclusions”, diu Abe-
lló. Redessa Viver va néixer “de la reflexió” i 
l’espai del carrer de Camí de Valls en va ser 
l’espai físic. Va ser un procés “on va participar 
molta gent i on l’indret no va ser triat per 
casualitat”. Es tractava de l’edifici que havia 
regentat la històrica empresa Crolls.

Per Abelló, Redessa Viver va ser la primera 
pedra del que a dia d’avui és Redessa. Ac-
tualment, manté la mateixa essència que fa 
trenta anys: “crear un viver d’empreses en el 
qual oferíem espais, capacitat de reflexió i 
ajuda per a les noves iniciatives”.

En aquell moment no va ser gens compli-
cat convèncer que Reus podia tenir un es-
pai com el de Redessa. “Va ser molt senzill 
i molt treballat”, afirma l’exalcalde, el qual 
ho defineix com “un moment històric”. Fins 
i tot, Abelló rememora que des de l ’àmbit 
polític “ens hauria agradat ajuntar l ’àrea 
de formació i de promoció, però no ho vam 
aconseguir, eren dos àmbits massa diferents 
i no parlaven el mateix idioma”.

Josep Abelló explica que va ser “ la primera 
vegada que ens vam trobar gent de molts 
sectors en un mateix espai”. En l ’actualitat, 
valora que tot plegat “s’ha convertit en un 
entorn digital amb el pas dels anys, quan 
abans tot era més presencial”. “Em sembla 

perfecte pel món en el qual vivim”, referma, 
tot i que reclama en to positiu “que aquesta 
innovació no sigui només digital”. Pel bat-
lle reusenc existeix un concepte d’innovació 
social “que creu que Redessa hauria d’apor-
tar. Com fer parlar la mateixa ciutadania i 
el teixit empresarial”. D’aquesta forma, creu 
que Redessa “podria jugar-hi un rol molt im-
portant en una forma d’actuar davant la so-
cietat, entendre-la i escoltar-la”.

Existeix un treball perquè el Tecnoparc sigui 
el primer districte tecnològic del Camp de 
Tarragona. Un fet que Josep Abello “valo-
ra moltíssim”, malgrat que reitera que “cal 
trobar altres formes i eines més enllà de les 
TIC i formes diferents de promoure i utilit-
zar l ’expertesa”. Abelló insisteix en aquest 
darrer terme i sobre com aprofitar les situa-
cions d’impacte de la societat: “És una de 
les grans virtuts que vam tenir aleshores, no 
vam esperar que vingués ningú a arreglar 
la situació econòmica de Reus, va ser una 
aposta nostra”.

Abelló desitja una llarga vida a Redessa: 
“En la nostra societat no existeix cap enti-
tat de promoció com aquesta i no s’hauria 
d’abandonar com a espai de promoció de la 
societat com a conjunt”. “Redessa va ser i és 
un èxit extraordinari, un projecte que només 
trobo positiu”, esplaia.



El valor de la innovació 
i la retenció de talent 
en l’emprenedoria

Redessa treballa des de fa trenta anys al costat de les empre-
ses, emprenedors, startups i spinoffs per ajudar a fer créixer 
els seus projectes i assessorar-los. Tot plegat, formant part 
d'una comunitat que va més enllà d'un teixit empresarial tra-
dicional, oferint possibilitats innovadores per tal que formar 
part d'algun dels seus centres d'empreses.

Husam Dabbagh (CEO de Biophenolics), Alba Blanco (Cofundadora de Winbia), Jesús Fernández (Cap de Recursos Humans 
de Viajes Para Ti), Adrià Maceira (CEO de Creatsens), Alba Juanpere (Confundadora de Kun-Kay) i Ariadna Mencías (Cap 
de Comunicació Corporativa de Freshly Cosmetics).
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Com els ha ajudat Redessa? Quin paper jugar 
la innovació en els seus sectors? Com treballar 
per retenir el talent? Són algunes de les qüestions 
tractades en una taula rodona amb diversos re-
presentants de la comunitat de Redessa. N'hem 
parlat amb l’Husam Dabbagh, de Biophenolics; 
Alba Blanco, de Winbia; l’Adrià Maceira, de 
Creatsens; l’Alba Juanpere, de Kun-Kay; l’Ariadna 
Mencías, de Freshly Cosmetics; i el Jesús Fernán-
dez, de Viajes Para Ti.

L'Husam lidera una empresa vinculada al sector 
de la salut i el benestar, desenvolupant productes 
nutricèutics, suplements que aporten diferents com-
postos d'origen natural i que promouen la salut i el 

benestar a les persones a diferents nivells. Per la 
seva banda, l'Alba és una de les sòcies de Winbia, 
una agència que es dedica a fer campanyes publi-
citàries dins de l'entorn digital i que va néixer i ha 
crescut a Redessa.
L'Adrià Maceira i el seu equip, a Redessa des de 
2019, es troben desenvolupant un dispositiu mèdic 
per a pacients amb malalties renals, per tal que 
es pugui fer la mesura de sang a casa, i treballen 
com una spinoff de la Universitat Rovira i Virgili. 
L'Alba Juanpere, representant de Kun-Kay, deta-
lla que fan suplements nutricionals per a gats i 
gossos per la millora de la seva salut i benestar. 
Com l'Alba, també van iniciar-se a Redessa amb 
el programa 'Surt de l'ou'. L'Ariadna Mencías as-
sisteix en nom de Freshly Cosmetics, una marca 
consolidada de cosmètica natural, amb venda en 
línia, divuit botigues virtuals i també en market 
places. Per últim, Jesús Fernández és el respon-
sable de recursos humans de Viajes Para Ti, una 
agència de viatges en línia creada fa més de vint 
anys i que disposa de quatre plataformes turísti-
ques: Esquiades.com, Busco Un Chollo, A Mimir i 
Jump to Spain. És una de les empreses més con-
solidades de Redessa, on hi són des de 2013 amb 
la presència de 130 treballadors.

El paper de Redessa en el 
creixement empresarial
Husam Dabbagh explica que Redessa l'ha aju-
dat en un àmbit global, des de proporcionar-los 
un espai fins al fet participar en els programes 
o les ajudes que puguin existir, com el cas de la 
Incubadora TIC, de la qual ell en forma part. 
A més, Dabbagh fa valdre el fet de disposar 
d'un centre d'investigació i el Hub Foodtech & 
Nutrition. "Tot plegat ajuda a una empresa que 
s'inicia a aconseguir contactes i coneixement que, 
sense ells, probablement no tindria", afirma.

El cas de Kun-Kay és bastant semblant al de 
Biophenolics. "Ens va anar molt bé participar en 
el projecte 'Surt de l'ou’, perquè nosaltres sabíem 
de formulacions i suplements nutricionals, però no 
en teníem ni idea de com muntar una empresa 
i ens van ajudar molt", comenta l'Alba Juanpere. 
Així mateix, el fet de formar també de Hub Foo-
dtech & Nutrition és molt positiu per a Juanpere.

Creatsens va aterrar a Redessa amb el projec-
te gairebé materialitzat. Ressalta, però, la faci-
litat per assolir un espai i el vessant comunitari 

que s'ofereix, així com una comoditat integral 
"per només haver-te de preocupar del teu ne-
goci". A més, Maceira considera que el fet de 
tenir l'Hospital de Sant Joan just al costat "és 
molt positiu per poder arribar a acords amb 
ells de col·laboració". En la mateixa línia es 
manifesta Jesús Fernández: "Redessa ofereix 
una capacitat impressionant de crear sinergies 
i organitzar esdeveniments".

En el cas de Freshly Cosmetics, Ariadna Mencías, 
destaca les facilitats que van tenir i "poder-nos fo-
calitzar en el que és important, que és el negoci". 
En el cas dels creadors de Freslhy, també era relle-
vant ubicar-se al territori del Camp de Tarragona, 
per dinamitzar l'economia de la zona. L'Alba Blan-

co ressalta tots els espais disponibles a Redessa 
Tecno per poder mantenir el contacte diari amb els 
clients i oferir-los-hi reunions presencials, així com 
la xarxa de connexions que s'acaba creant.

La innovació, clau
Tot i que es tracta d'empreses de sectors diversos, 
en totes elles existeix una pota imprescindible: la 
innovació. Clau en cadascun dels seus negocis, el 
Husam reafirma que "sense innovació no pots di-
ferenciar-te de la resta i, en conseqüència, no pots 
oferir quelcom diferent ni donar un valor afegit a 
la teva empresa". Considera que la innovació "és 
essencial perquè una startup es pugui diferenciar 
i continuï creixent". "Sense innovació, no hi ha star-
tup", rebla el creador de Biophenolics.

Sense innovació no pots 
diferenciar-te de la res-
ta i, en conseqüència, 
oferir quelcom diferent 
ni donar un valor afegit 
a la teva empresa

El que ens està funcio-
nant és innovar des de 
dins, amb els nostres tre-
balladors, amb una cultu-
ra d’equip molt propera

Husam Dabbagh
CEO de Biophenolics

Alba Blanco
Cofundadora de Winbia



26 27

Reus Empresa Reus Empresa

creixent i per desenvolupar-te al mateix temps que 
ho fa l'entorn". "Qualsevol empresa que no apliqui 
la innovació en el seu model de negoci segurament 
es quedarà enrere", diu. En el cas de Creatsens, la 
mencionada innovació també s'aplica en la cultura 
corporativa. A més, a escala de producte ressalta 
el fet de disposar d'un laboratori on es desenvolu-
pa tot el tema d'I+D i on els investigadors cerquen 
noves fórmules i productes "per tal de millorar i 
adaptar-se als avenços de la societat".

Maceira està totalment d'acord en el concepte d'in-
novació lligat a les persones. "Nosaltres no factu-
rem, perquè encara no hem tret cap producte al 
mercat i, per tant, pràcticament tot el que hem fet 
fins ara és innovar", expressa. Kun-Kay detalla que 
"necessitem diferenciar-nos de la competència amb 
nous productes". L'Husam també posa èmfasi en el 
fet "d'adaptar-se a la societat i als canvis de men-
talitat i paradigma per saber-la entendre".

El cap de Recursos Humans de Viajes Para Ti 
també parla sobre la dimensió empresarial. "Tots 
comencem com una startup, amb una idea de ne-
goci per desenvolupar-la posteriorment. La clau 
es troba en decidir quan apliques la innovació per 
créixer", afirma Fernández.

La formació, de bracet de la innovació
La innovació va estretament lligada a la formació. 
Totes les empreses, spinoffs i startups participants 
en la taula rodona formen part d'ecosistemes tec-
nològics on aquesta formació és essencial i ha de 
ser constant. Alba Blanco ho defineix com "quelcom 
bàsic". En l'àmbit de la seva empresa creu "mai 
pots deixar d'aprendre, sempre hi ha novetats i 
hem d'estar a la cresta de l'onada". És per aquest 
motiu que disposen d'un repositori intern de llibres 
i manuals per als seus treballadors. Dabbagh creu 
que la formació "és absolutament inevitable fer-ho 
de forma continuada, i més en sectors com el tec-
nològic i tècnic, que avancen cada cop més ràpid".

Per a Jesús Fernández, la formació va més enllà 
d'aprendre nous algoritmes o programaris. Per a ell 
"també és entendre les tendències que hi ha al mercat", 
i això es pot aconseguir amb la presència en esdeve-
niments, reunions o fent xarxa. Així mateix, Fernández 
considera que la formació "ha d'anar de bracet de la 
universitat i els centres educatius, perquè les empre-
ses estan creixent tan de pressa que l'entorn educatiu 
s'hauria d'adaptar una mica a les nostres necessitats".

Jesús Fernández explica el creixement empresarial 
a escala tecnològica, fins al punt que ja són 37 in-
formàtics a la plantilla. Té clar que la innovació és 
la conjunció "d'adaptar les tecnologies a les noves 
iniciatives". Des de Viajes para Ti també valoren la 
innovació vers el tracte amb les persones, amb un 
servei d'atenció al client durant els 365 dies de l'any.

L'Alba Blanco explica que "nosaltres vam establir el 
focus de la innovació des de la mateixa agència". En 
aquest sentit, valora que "el que ens està funcionant 
és innovar des de dins, amb els nostres treballadors, 
amb una cultura d'equip molt propera". L'Adrià tam-
bé valora la innovació com "essencial per continuar 

Sempre pensem en Bar-
celona per cercar talent 
juvenil i nosaltres tenim la 
possibilitat de fer comuni-
tat amb la universitat i les 
formacions professionals

Cada cop existeix més el 
coneixement continuat, el 
perfil de treballador que 
sigui capaç d’adaptar-se a 
les idees i transformar-les

Jesús Fernández 
Cap de Recursos Humans de 
Viajes Para Ti

Adrià Maceira
CEO de Creatsens
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Mencías parla del binomi entre formació i inno-
vació i creu "que cada cop existeix més aquest 
coneixement continuat". En el cas de Creatsens, 
els seus treballadors es nodreixen en gran part 
de documents científics. "No et diuen com faran 
el nostre producte millor ni com una membrana 
serà més sensible, però ens serveixen per agafar 
idees", expressa Maceira. Així, detalla que en mol-
tes ocasions ja no es valoren només els coneixe-
ments científics de la persona, si no "com és capaç 
d'adaptar-se a les idees i transformar-les". En el 
cas de Kun-Kay, creuen molt positivament en els 
perfils de treballadors polivalents, "amb ganes 
d'aprendre en diversos sectors de l'empresa".

Una formació que ha de significar clau per la re-
tenció de talent. "Sempre pensem en Barcelona 
per cercar talent juvenil i nosaltres tenim la pos-
sibilitat de fer comunitat amb la universitat, per 
exemple, o amb les formacions professionals", diu 

Jesús Fernández. Des de Viajes Para Ti valoren el 
fet de generar oportunitats de treball al territori 
amb una cerca destacada de soft skills ben desen-
volupades. El cap de recursos humans explica que 
"ja suposem que tenen el coneixement suficient, 
però ens interessen altres valors com la comunica-
ció, el treball en equip o l'empatia, que cada cop 
són més importants". Es reitera en la resposta de 
Fernández l'Adrià Maceira: "cada cop donem més 
valor a l'esmentat, ja que tot i ser una empresa 
molt científica valorem molt les soft skills en el 
moment de triar el nostre personal".

També coincideix amb les afirmacions anteriors 
l'Alba Blanco, de Winbia. "Fins i tot hem contrac-
tat gent que no tenien formació específica", rebla. 
Així, doncs, valoren el fet de contractar una perso-
na no pel seu currículum sinó pels valors que pot 
transmetre. "És el canvi de paradigma que abans 
esmentava", expressa el creador de Biophenolics, 
el qual afegeix que en empreses petites com la 
seva "el departament d'I+D som tots, formant-se 
de forma conjunta i compartint els coneixements". 
Ariadna Mencías parla de "formació transver-
sal" i de la importància de tenir una visió global 
de l'empresa. Pensa de la mateixa forma l'Alba 
Juanpere, ja que "en una empresa molt petita com 
la nostra, fem des de comandes fins a comptabi-
litat i innovació".

El paper del Tecnoparc com 
a districte tecnològic 
Tots arriben a la conclusió que aquesta formació glo-
bal i el potenciament de les soft skills creen un vincle 
de compromís i de comunitat dins de l'empresa i pro-
voca que es facin més seva tota la cadena de valors 
del negoci i un sentiment de pertinença.

Actualment, des de Redessa es treballa perquè el 
Tecnoparc esdevingui el primer districte tecnològic 
de la Catalunya Sud. Què manca perquè sigui així? 
"Inversió, segur", respon ràpidament l'Adrià Maceira, 
i afegeix que també cal "una burocràcia més senzilla 
i àgil". "És un espai molt ben connectat, però per 
atraure talent cal millorar encara més les infraes-
tructures del voltant per tal que les grans empreses 
puguin consolidar-se", comenta.

Maceira també llença un dard a les administracions 
públiques: "crec que hi ha empreses públiques del terri-
tori que s'haurien de posar molt les piles pel que fa a 
col·laborar amb petites empreses privades i que tot el 
sistema burocràtic no sigui tan complicat". En aquest 
sentit, fa valdre que Redessa seria el canal perfecte de 
comunicació "entre la part pública i la privada".

Des de Biophenolics consideren que "hi ha feina a 
fer, però es va per bon camí". Així mateix, creu que 
caldria promocionar encara més Redessa i el Tec-
noparc en fires i esdeveniments de rellevant impor-
tància a escala espanyola i europea. L'Husam va-
lora que "ens ajudaria molt donar a conèixer tot el 
que tenim, perquè és un dels valors afegits de Reus, 
que coneguin que hi ha una base sòlida amb cen-
tres mèdics, tecnològics i empreses que tenen unes 
condicions de creixement molt important per oferir 
serveis". Les trobades amb altres empreses del sec-
tor també són importants segons Alba Juanpere, 
ja que "permeten crear sinergies". L'Ariadna pensa 
que la conclusió és "que ens hauria de facilitar la 
implantació d'empreses amb un increment empre-
sarial, però també d'habitatge, per exemple".

tentem fer connectors entre el sector públic i privat 
i el Hub Foodtech & Nutrition n'és un bon exemple". 
"Hem de fer un pas endavant i no fer la batalla ca-
dascú pel nostre compte. Cada cop hi ha més cen-
tres privats que volen escoltar les nostres propostes 
i tot el que els podem aportar, obrint-se a aquest 
canvi de cultura empresarial", expressa Vicente.

El creixement del talent femení
El talent femení i el paper de la dona en les star-
tups ha guanyat rellevància en els darrers anys. 
"Ha canviat moltíssim", diu l'Alba Blanco. Recorda 
que quan va començar, ara fa deu anys, era "molt 
complicat" trobar presència femenina en un àmbit 
com el de les empreses emergents. Ara, demana 
encara més presència de la dona a escala directi-

Jesús Fernández comenta també el rellevant paper 
del hub agroalimentari o el Cluster TIC, del qual for-
ma part Viajes Para Ti. "Hem d'apostar pels sectors 
i canalitzar aquestes inversions en els sectors em-
presarials que ja estem aquí al territori", comenta. 
"A voltes costa trobar col·laboracions o és complicat 
que la gran empresa estigui disposada a escoltar la 
petita i potenciar això seria molt interessant", respon 
l'Husam en referència a l'afirmació del Jesús.

Per Mencías, és de rellevant important que "primer 
ens coneguem entre nosaltres aquí al territori i pos-
teriorment anar més enllà" i creu qeu també hi ha 
un fet considerable com "l'oportunitat de marxar 
dels nuclis urbans, que la gent cada cop valora més".

Davant de les diverses intervencions dels partici-
pants, Eduard Vicente, director del Servei a les Em-
preses de Redessa, explica que "en certa manera in-

va per aconseguir "una xifra equitativa", tot i que 
fa valdre el paper femení "en innovació i emprene-
doria". En aquest sentit, demana trencar amb "una 
rigidesa estricta" per tal de poder conciliar. Da-
vant de tot plegat, però, l'Alba reitera que "encara 
no hem tocat sostre, vull veure molta més evolució 
i un percentatge més alt de dones directives a les 
cúpules empresarials".

L'Ariadna Mencías afirma que es percep "un su-
port important per part de moltes institucions. 
S'està donant molta visibilitat a les dones empre-
nedores, i ja tocava". L'Alba Juanpere, que prové 
de la nutrició animal, també ha vist un canvi de 
paradigma fins que en l'actualitat "gairebé tracto 
només amb dones". "Hi ha hagut un canvi en la 
societat, en la forma d'educar, de treballar i en 
l'estructura familiar i al final això repercuteix en 
l'empresa", diu Blanco.

Pel nostre perfil empresa-
rial,  necessitem diferen-
ciar-nos de la competèn-
cia amb nous productes i 
tècniques d’I+D

Cada cop existeix més 
aquest concepte de co-
neixement continuat i el 
binomi entre innovació 
i formació

Alba Juanpere
Confundadora de Kun-Kay

Ariadna Mencías
Cap de Comunicació Corporativa 
de Freshly Cosmetics
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Redessa preveu un 
nou edifici per captar 
més empreses a Reus

Tecnologia i 
agroalimentació 
per a les necessitats 
del territori

El Tecnoparc disposarà d’un nou edifici per acollir 
noves empreses a Reus. Aquest significarà el segon 
Centre Empresarial per a la Innovació i el Desenvolu-
pament (CEPID) i es preveu que es construeixi durant 
el mandat actual de l’equip de govern.

El nou edifici CEPID 2 s’ubicarà en un solar proper 
a Activa Mútua, al Tecnoparc, que és propietat mu-
nicipal de REDESSA. En aquest sentit, l’espai serà 
molt similar a l’actual, el qual es troba a l’avinguda 
del Comerç i compta amb 4.200 metres quadrats de 
superfície. Actualment, l’edifici del CEPID es troba al 
97% d’ocupació i el CEPID 2 serà el cinquè centre de 
negocis impulsat per REDESSA. El nou edifici signi-
ficarà un pas més per tal que el Tecnoparc es pugui 
convertir en un futur en el primer districte tecnològic 
del Camp de Tarragona.

El Hub Foodtech & Nutrition és una iniciativa impulsa-
da per l’Ajuntament de Reus a través de Redessa, que 
promou la creació d’un ecosistema de col·laboració pu-
blicoprivat d’empreses, institucions i centres de recerca 
de l’àmbit tecnològic i alimentari de la Catalunya Sud. 
Actualment, el Hub compta amb una seixantena d’em-
preses i institucions adherides.

Té com a finalitat crear una xarxa catalitzadora d’in-
novació, especialitzada en nutrició, que generi dinàmi-
ques entre dos sectors estratègics a la Catalunya Sud, 
el tecnològic i l’alimentari. El Hub Foodtech & Nutrition 
actua com a pol de recerca en què empreses, recerca, 
universitat i administracions, desenvolupen projectes in-
novadors, que permeten captar inversió i generar nous 
models de negoci, promovent la creació de startups.

En l’àmbit de la iniciativa privada, el Hub connecta el 
Clúster TIC, que compta amb 60 empreses i entitats, 
2.000 treballadors i més de 1.000 milions d’euros de 
facturació; amb el sector de la nutrició i alimentació, 
amb més de 100 empreses a la demarcació de Tarrago-
na, que sumen més de 6.000 treballadors i uns 2.500 
milions d’euros de facturació anual.  

REDESSA presenta els eixos principals 
de la celebració del seu 30è aniversari
REDESSA inicia els actes de celebració del seu 30è 
aniversari. L’empresa municipal va començar la seva 
activitat al 1994 i l’any 1995 es va inaugurar el pri-
mer centre d’empreses, el de REDESSA Viver.

En una trobada amb els mitjans de comunicació el 
passat mes de gener es van presentar els eixos de 
la celebració, la qual tindrà cinc objectius fonamen-
tals. En primer lloc, REDESSA vol acostar-se a la 
ciutadania. Ho farà a través d’un itinerari interactiu 
per donar a conèixer espais que estan vinculats a 
l’empresa, com ara l’antiga Hispània, actualment en 
obres, l’espai de la terrassa Gaudí, el futur hotel Pa-
llol o l’habitatge social de la Patacada.

En segon terme, l’empresa municipal vol agrair a les 
empreses i emprenedors. A partir de contingut testi-
monial es donarà una visió en femení de REDESSA, 
es parlarà de com han crescut amb el seu recolza-
ment i es coneixerà l’origen i trajectòria de l’entitat.

També es difondrà la innovació amb recursos digi-
tals, el seu passat, present i futur amb visites or-

ganitzades per als col·lectius interessats a conèixer 
l’activitat i es farà un acte de celebració de ciutat.

Al voltant de Sant Jordi, hi haurà presentacions de 
llibres, activitat per a la Comunitat REDESSA i una 
entrega de premis, conjunta amb el Consorci de 
Normalització Lingüística (CNL); al juny, tindrà lloc 
la Summer Fest i a l’octubre, es tornarà a celebrar 
una nova edició d’ExproReus. També tindrà lloc un 
esdeveniment final, de celebració, amb una entrega 
de premis i reconxeiements a empreses, emprene-
dors i persones que estan o han estat en el dia a dia 
de REDESSA.

Grup de viveristes, antics patrons de Redessa junt amb la alcaldessa, Sandra Guaita, durant la presentació dels actes del 30è aniversari.

Es farà un esdeveniment final, 
de celebració, amb una entrega 
de premis i reconeixements a 
empreses i emprenedors
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El passat 31 de gener de 2024 va ser un dia his-
tòric al Grup Unió. Es jubilava Ferran Huguet, qui 
des de gener de 1984 fins el juny de 2023 va ocu-
par el càrrec de director general d’aquesta coo-
perativa de segona grau i a la qual ha portat a 
convertir-se en una referència a nivell estatal dins 
del sector agroalimentari. Els números ho demos-
tren: actualment integra 148 cooperatives, compta 
amb 220 treballadors i aquest 2023 ha facturat 
110 milions d’euros.

Relleu històric al Grup Unió

El procés de relleu d’Huguet al capdavant del 
Grup Unió ha estat gradual i es va iniciar el juny 
de 2021 amb la incorporació com a adjunt a la di-
recció general de David Miralles i ha culminat amb 
la jubilació de l’històric directiu. L’inici d’aquest 
procés de  relleu es va endarrerir un parell d’anys 
perquè coincidia amb la jubilació de gran part de 
l’equip directiu i es va preferir que els nous direc-
tius estiguessin rodats abans d’afrontar el canvi a 
la direcció general.

La jubilació de Ferran Huguet culmina un procés que ha durat més 
de dos anys i ha situat David Miralles de forma gradual com a nou 
director general 
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Inicis complicats
Lluny queda quan aquest economista nascut a Si-
damon (Pla d’Urgell) s’incorporava com a director 
general de la Unió Agrària Cooperativa. “Havia 
treballat en un banc, una empresa d’automòbils, 
una d’auditories i una paperera de Valls. En aques-
ta empresa, l’auditor era el mateix que la Unió 
Agrària i em deia que era una cooperativa molt 
gran, amb molt de suport, i que jo tenia arrels pa-
geses. I em va convèncer per entrar-hi”, explica Hu-
guet, que recorda que quan va veure els números 
de la cooperativa es va espantar una mica: “Era 
molt gran i facturava 12.000 milions de pessetes a 
l’any (uns 72 milions d’euros), però amb un endeu-
tament terrorífic i amb una situació patrimonial en 
estat de fallida. Una situació complicada”.

“Ens vam arromangar tots per tirar endavant. 
Vam tenir bastant de suport de la Generalitat i 
vam aconseguir un préstec de 1.600 milions de 
pessetes. Posant molts hores vam anar millorant 
la situació econòmica i vam iniciar una campanya 
per captar més cooperatives i vam anar creixent”, 
explica Huguet, que assenyala que en els darrers 
anys estan en una important etapa d’expansió 
gràcies a sectors com l’ametlla, on s’està plantant 
molts nous arbres i obrint nous mercats.

Huguet també assenyala la importància del re-
coneixement fa uns anys per part del Ministeri 
d’Agricultura com a una entitat associativa priori-
tària, que ha permès rebre més ajudes de l’Estat, 
que, segons l’economista, busca crear cooperati-

ves de segon grau grans amb capacitat d’inno-
var, invertir, exportar i internacionalitzar-se em un 
sector molt atomitzat, al contrari del que passa en 
altres països, com Holanda o Dinamarca. 

El Grup Unió segueix creixent i darrerament ha 
sumat cooperatives d’oli de les Garrigues i apunta 
Huguet que les expectatives d’exportació d’oli ver-
ge extra és un factor que ha pesat. “Concentrar és 
positiu. El gran problema que tenim és que hi ha 
massa campanars”. En el sector del vi hi ha més 
problema a causa de la baixada del consum del vi 
en general. Tot i això, el Grup Unió és el principal 
envasador de vi de les DO del territori.

El successor
David Miralles, nascut Camarles, arriba al Grup 
Unió el juny de 2021 amb 39 anys, nou més que 
Huguet quan va fer el mateix el 1984. I ho feia 
amb una trajectòria professional en empreses na-
cionals i internacionals. La darrera experiència, a 
l’empresa BIC Gràfic, on era director de la planta 
de Tarragona. “Es va presentar l’oportunitat de 
fer un canvi, que a mi em va agradar molt, perquè 

El Grup Unió integra 148 coo-
peratives, compta amb 220 
treballadors i aquest 2023 ha 
facturat 110 milions d’euros
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considero que una cooperativa li dona molt de 
sentit a la feina que fas: una part social que en 
molts llocs costa de trobar. Era un moment que 
estava disposat a explorar noves oportunitats i 
va sortir aquesta oferta a través d’una oferta de 
selecció de directius”, recorda Miralles, que consi-
dera que en l’elecció va pesar que buscaven una 
persona que tingués la part social: “Soc enginyer 
industrial i tinc experiència en entorns internacio-
nals, però també vinc de família pagesa, on tens 
contacte amb les cooperatives. Es complementen 
les dues vessants.” 

Miralles admet que no coneixia el Grup Unió, 
ja que a la zona de les Terres de l’Ebre té poca 
presència i quan va començar a treballar-hi es va 
adonar de la dimensió real de l’entitat. “En broma 
els dic que em van enganyar una mica perquè 
Unió és molt gran”, comenta.

Durant dos anys, Miralles ha acompanyat a Hu-
guet com a adjunt en múltiples reunions, visites a 
cooperatives i fires. “He pogut conèixer el sector i 
Ferran m’ha transmès el coneixement per la part 
de negoci com contactes amb clients”, destaca Mi-
ralles, que el maig passat ja va assumir la direcció 
general, mentre Huguet s’ha quedat aquestes me-
sos donant suport. Jubilat des d’aquest 1 de febrer, 
el fins fa uns mesos director general d’Unió no 
es desvincularà del tot de l’organització. “Hi ha 
moltes coses. Amb quina lògica es va prendre una 
decisió fa vint anys? Li hauré de preguntar a ell. 
Ferran ha passat quaranta campanyes agrícoles 
i potser li consultaré que faries si passa tal cosa. 
Tinc la confiança per fer-ho. I això sempre serà 
casa seva”, afirma Miralles.

Mirant el futur
Com serà el nou lideratge del Grup Unió? “Jo sempre 
dic que Ferran és una persona i David, una altra. La 
meva idea principal és mantenir les coses que fun-
cionen i anar incorporant noves metodologies, no-

ves estratègies, anar modernitzant el que pensem 
que podem fer d’una altra manera. Per exemple, en 
fruita seca estem fent una expansió molt gran”, ex-
plica Miralles. Huguet admet que moltes coses han 
canviat en quaranta anys i que són positives noves 
estratègies en la gestió del Grup Unió.

El nou director de la corporació agroalimentària 
destaca l’aposta important dels propers anys pels 
elaborats “Com més transformem el producte i 
puguem arribar més enllà de la cadena valor i 
més a prop del client final, es valoritza millor el 
producte i acabava afavorint una millor liquidació 
per als nostres clients. Estem buscant nous canals 
de venda, a nous països com la Xina o la Índia. 
Aquest 2024 anirem a moltes fires internacionals 
perquè ens volem donar a conèixer més. Volem 

Miralles va arribar al Grup 
Unió el 2021 amb una trajec-
tòria en empreses nacionals 
i internacionals

Durant dos anys, Miralles ha 
acompanyat a Huguet com a 
adjunt en múltiples reunions, 
visites a cooperatives i fires

promocionar molt la nostra marca”, explica Mira-
lles, que apunta la incorporació de nous fruits i 
fer elaborats de la garrofa i el pistatxo. “La pro-
ducció d’ametlla creixerà molt i volem ser un actor 
principal, sortint als mercats internacionals. I en 
sector del vi creu que s’hauran de reinventar, amb 
productes amb base vi que enganxi més a la gent 
jove i també créixer molt en l’oli.

El Grup Unió de 1984 poc té a veure amb el de 
2024, tot  que manté l’essència cooperativista i la 
proximitat al pagès. En els quaranta anys d’Huguet 
al capdavant del Grup Unió no és que l’entitat hagi 
guanyat molts treballadors, però si que el perfil ha 
canviat molt gràcies a la mecanització dels proces-
sos. Abans se seleccionava la fruita seca a mà i ara 
es fa electrònicament. En canvi, s’han creat i crescut 
departaments com el de qualitat, el d’I+D o el de ven-
des i més recentment el de sostenibilitat. A producció, 
amb mà d’obra menys qualificada, s’ha reduït molt 
la plantilla. El Grup Unió està preparat per afrontar 
aquesta nova etapa plena de reptes.



Nou espai Llotja, 
un futur aparador
del territori
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La Cambra de Comerç de Reus va presentar 
el passat mes de desembre en projecte ini-
cial de la remodelació de l ’Espai Llotja, com 
una de les novetats projectades per l ’exer-
cici de 2024. L’objectiu del projecte és con-
vertir la Llotja de Reus en un centre de pro-
moció de la producció agroalimentària de 
qualitat, per tal que sigui la porta d’entrada 
i el km 0 per degustar i descobrir l ’origen 
dels productes de Reus i el territori Cam-
braReus (Baix Camp, Priorat, Ribera d’Ebre, 
Terra Alta i Conca de Barberà) a través d’un 
portafolis d’experiències turístiques. En re-
sum, un espai de coneixement, experiència, 
degustació i compra de producte local.

D’altra banda, també es pretén modernitzar 
i actualitzar l ’espai, tot generant un canvi 
que sorprengui els visitants. El nou Espai 
Llotja també planteja un escenari multifun-
cional, amb una pantalla de leds gegant, un 
escenari per a presentacions i un altre per 
a showcookings.

Segona van detallar des de la Cambra de 
Reus, existeix una quantificació global orien-

tativa del cost per fer realitat el projecte, el 
qual podria ser del voltant d’1 milió d’euros. 
En aquest sentit, l ’Espai Llotja requerirà la 
cerca de fonts de finançament extern per 
convertir-se en una realitat. Des de la Cam-
bra treballen en una col·laboració públicpri-
vada i actualment es troben en la identifi-
cació i concreció del partenariat que pugui 
ajudar a fer un pla executiu del projecte de 
la Llotja. Està previst que, pròximament, es 
comenci a estudiar el pla tècnic a través de 
la Diputació de Tarragona i els Fons Euro-
peus pr intentar captar recursos.

El president de la Cambra de Comerç de 
Reus, Mario Basora, afirma aquest projecte 
“donarà la importància que té l ’Espai Llotja 
davant del territori”. Així mateix, Basora va 
expressar que “volem convertir la Llotja de 
Reus en un aparador de les comarques del 
territori CambraReus i de les seves denomi-
nacions d’origen i obrir-ho a la ciutadania 
i als turistes”. “L’objectiu és que es facin la 
idea de la grandesa de les comarques que 
conformen la Cambra de Reus”, comenta el 
presiden de la corporació.
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Imatges virtuals de com serà el futur espai Llotja
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Un escenari de creixement 
econòmic moderat

Un dels grans avantatges que tenim des de PI-
MEC és la gran capil·laritat dins el col·lectiu dels 

autònoms i del teixit empresarial de 
la micro, petita i mitjana empresa 

catalana. Això ens permet tenir una visió general 
de la situació i perspectives que tenen les empre-
ses catalanes en conjunt. Just acabem d’entrar a 
l’any 2024, però fruit d’aquests inputs que ens van 
donant les empreses sí que podem fer una valo-
ració d’aquests.

Des de la crisi de l’any 2008, la cautela dins les 
pimes no ha acabat de desaparèixer, i arran de la 
pandèmia de la Covid, s’hi ha sumat la incertesa en 
l’evolució de l’economia. Primer per la mateixa pan-
dèmia i després per l’increment dels preus, que va 
comportar l’increment accelerat del tipus d’interès 
i darrerament pels nous riscos geopolítics.
La visió de consens de la majoria d’organismes i 
analistes aposta per la continuïtat de la desac-
celeració el primer semestre del 2024, seguida 
d’una reactivació cap al segon semestre, que ini-
ciaria un nou cicle de creixement mundial que es 
consolidaria el 2025.

Aquest escenari de consens de la majoria d’orga-
nismes coincideix força amb les dades i expecta-
tives dels socis de PIMEC per al primer semestre:
• El nivell de comandes 2024 es mantenen força 

similars al del 2023, amb alguna lleugera dis-
minució segons la branca industrial.

• L’evolució de l’activitat de l’hostaleria, vinculada 
a l’evolució del turisme i el consum, moderarà el 
ritme de creixement, tot esperant uns increments 
nominals d’entre el 2 i el 4%, que permetria arri-
bar al nivell de xifra de negocis de l’any 2019.

• El sector del comerç preveu mantenir la factu-
ració, encara que la compra mitjana per per-
sona disminueixi i on també ja s’ha vist una 
rotació cap a productes més econòmics. Aquest 
sector és el que clarament ja ha començat a 
veure una moderació en el consum durant el 
passat mes de gener.

Ara bé, hi ha incerteses que fan que des de PI-
MEC ens preguntem: Podria ser que aquesta ve-
gada el consens errés en sentit contrari al del 
2023 i les previsions acabin sent massa optimis-
tes? Per això creiem que el creixement previst 
per al segon semestre no està tan clar que es 
produeixi. Veiem un any de creixement molt mo-
derat, més a prop de l’1% que de l’1,5%, que es 
podria allargar també durant el 2025.

Per fer aquesta previsió menys optimista, ens ba-
sem en el fet que l’escenari de consens subestima:

1. L’impacte de la pujada de tipus d’interès:
• Les condicions financeres continuaran essent 

restrictives durant tot el 2024.
• L’euríbor a 12 mesos se situaria prop del 3,6% 

de mitjana el 2024, quan la mitjana del 2023 
va ser del 3,9%.

• Encara que els tipus puguin ser més baixos el 2024 
que el 2023, cal recordar que l’impacte d’una puja-
da de tipus triga força a trasmetre’s a l’economia.

2. Menys creixement de l’economia europea. 
L’FMI preveu l’1,2% i podria no arribar al 0,7%.

3. La demanda interna és la que va mantenir el 
creixement el 2023, especialment pel bon com-

portament del consum de les llars, en detriment 
de l’aportació de la demanda externa que ja co-
mença a notar la desacceleració europea.
a. Veiem complicat que el consum de les famílies 
creixi als ritmes que se’n preveuen.

4. La inversió continua feble, malgrat l’existència 
dels estímuls dels Fons Next Generation.

5. Preveuen que aquest menor creixement con-
tinuï generant ocupació, o no en destrueixi, una 
situació que valorem amb molta cautela.

6. Es preveu que els conflictes geopolítics no afec-
tin els mercats de l’energia, de les matèries pri-
meres i/o les cadenes de subministrament globals.

En aquest escenari, a Catalunya hi hem d’afe-
gir una altra incertesa, com és la sequera, on en 
determinades zones del país ja ha provocat que 
s’entri en estat d’emergència i, per tant, afectant 
el dia a dia de molts sectors.

Amb tot això, depenent de l’evolució de tots aquests 
punts comentats, des de PIMEC considerem que 
totes aquestes previsions de creixement descriuen 
un escenari massa optimista i vistes les incerteses 
existents, ens decantem més per a un escenari de 
creixement econòmic, però moderat.

Ens cuidem amb tu, innovem per crear 
productes essencials per a la teva salut

aeqtonline.com

Gerard Pagès*

* President de
  PIMEC Baix Camp
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Generar oportunitats per projectar 
Reus a l’exterior
Noemí Llauradó és la regidora de Projecció 
de Ciutat durant aquest mandat. Per davant, 
afronta l’organització de l’Any Gaudí l’any 
2026 i una estratègia per la captació de di-
verses tipologies turístiques a la ciutat.

Sobre l’Any Gaudí, Noemí Llauradó argu-
menta que “hem de visibilitzar la seva figura 
encara més amb motiu d’aquesta oportuni-
tat” i posa d’exemple tots els actes orga-
nitzats per l’any Domènech i Muntaner. Per 
Llauradó cal potenciar el treball del princi-
pal exponent del modernisme i lligar-ho, a 
la vegada, amb el moviment modernista de 
la ciutat”.

L’objectiu és clar: posicionar de forma clara 
la relació i el vincle que va tenir l’arquitecte 
amb Reus. És aquí on entra en joc el centre 
de referència de l’artista, el Gaudí Centre. 
La regidoria de Projecció de Ciutat detalla 
que “estem plantejant de fer una remodela-
ció perquè sigui molt més immersiu i connec-
ti amb les emocions dels visitants, el seu en-

Hem de treballar de 
quina manera ens 
expliquem cap enfo-
ra, perquè Reus sigui 
una bona ciutat per 
viure-hi, visitar-la i 
invertir-hi

“
Regidora d’Empresa i Ocupació
Ajuntament de Reus

Noemi
Llauradò

torn, la història i el seu context”. Per Llauradó 
es tracta d’una “oportunitat per projectar la 
ciutat”. L’objectiu és que les obres estiguin 
llestes per al 2026 i ja s’està treballant en la 
licitació del concurs d’idees i del que seria el 
projecte museístic del centre d’interpretació.

Diversificar el turisme i 
desestacionalitzar-lo
Actualment, el turisme que vol conèixer Reus 
és majoritàriament familiar. Des de l’Agèn-
cia de Reus Promoció s’està treballant amb 
un públic proper de l’àrea metropolitana de 
Barcelona, però també de Lleida, Aragó, Na-
varra o el País Valencià. També aposten per 
atraure un perfil de gent, a escala nacional 
i internacional, que s’allotja a la Costa Dau-
rada i que pot visitar la ciutat durant un o 
dos dies.

El turisme familiar, però, no és l’únic que es 
treballa des de l’Agència de Reus Promoció. 
També valoren el turisme congressual, que a 
la vegada té una part social i lúdica. “La 
idea és que es generin una sèrie d’ingres-
sos que repercuteixin en la ciutat”, comenta 
Noemí Llauradó. Una altra de les branques 
turístiques que es pretenen potenciar des de 
la regidoria és l’esportiva, en referència a 

cals i de proximitat, com la DOP Avellana de 
Reus, la DOP Siurana o el Vermut de Reus. 
En paraules de Noemí Llauradó, es tracta 
“d’elements importants per al sector turístic, 
i més tenint en compte que l’any 2025 Cata-
lunya serà capital de la gastronomia”. 

Noemí Llauradó posa especial èmfasi amb la 
marca Vermut de Reus, que engloba les vuit de 
vermut de la ciutat i que s’està potenciant en 
certàmens de caràcter nacional i internacional. 

Encara amb referència al vermut, Llauradó 
explica que pretenen organitzar algun es-
deveniment “potent” a Madrid, ja que és “un 
mercat molt interessant per nosaltres per la 
quantitat de població i per la tradició del 
vermut”. Per Llauradó, aquesta iniciativa po-
dria fer que a partir del Vermut de Reus “po-
guessin venir a conèixer la nostra ciutat”. 
D’altra banda, també es treballa des de fa 
uns anys amb la Ruta Europea del Vermut 
juntament amb les ciutats de Torí i Chambéry

Així mateix, Noemí Llauradó també fa val-
dre “la connexió amb el territori”, i ressalta 
l’escenari de l’Estació Enològica, on “podem 
degustar el vermut però també conèixer la 
seva història”. 

Encara relacionat amb el vermut, darrera-
ment s’ha parlat sobre la possible creació 
d’una IGP Vermut de Reus. Noemí Llauradó 
recorda que “es va intentar fa uns anys, però 
no va quallar, perquè tots els agents han 
d’estar ben alienats”. Tot i això, referma que 
mantindran una reunió amb la Cambra de 
Comerç de Reus per parlar-ne i també ho 
han de fer amb els elaboradors per “veure 
quina és la seva voluntat”. Amb tot, la regi-
doria de Projecció de Ciutat detalla “hem de 
veure si complim els requisits i trobar una 
via per registrar la IGP, juntament amb la 
Generalitat de Catalunya, que també n’és 
part implicada”.

L’èxit de la campanya de Nadal
Des de la regidoria es vol dinamitzar el sec-
tor comercial perquè continuï sent un referent 
de la ciutat. La Taula de Comerç, Hostaleria 
i Restauració té molt a veure amb aquesta 
situació. Un dels fets que se’ls demana en re-

Madrid és un mercat molt in-
teressant per nosaltres per la 
quantitat de població i per la 
tradició del vermut.

‘
l ’organització d’esdeveniments, el qual pot 
permetre “conèixer la ciutat i fomentar el co-
merç i la restauració, entre d’altres”.

En aquest sentit, Noemí Llauradó fa valdre 
“la diversificació”, que a la vegada també 
permetrà desestacionalitzar el turisme. 

Potenciar la marca Vermut de Reus
Per la regidora de Projecció de Ciutat, una 
altra de les premisses principals per fomen-
tar la ciutat és l’impuls dels productes lo-
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ferència a la projecció de ciutat “és aconseguir 
més presència de gent als carrers, perquè els 
facilita les vendes”.  Noemí Llauradó creu que 
aquest fet el van assolir durant la campanya 
de Nadal amb més de 2 milions de persones 
que van visitar la ciutat, la qual cosa consi-
dera “un bon exemple de com l’ajuntament i 
les entitats comercials van aconseguir atraure 
població d’arreu del territori”. 

Llauradó pensa que “no ens hem de confor-
mar amb aquest èxit i cal continuar treba-
llant amb un creixement que sigui el més 
sostenible possible, amb la voluntat que el 

taleria i restauració que es vulguin ubicar 
a la ciutat. “També és una feina de la regi-
doria de Projecció de Ciutat el fet de cap-
tar inversions”, rebla Noemí Llauradó, qui 
afegeix que la cultura “també és un ele-
ment potencial per la captació d’empreses 
i de visitants”. 

Accions estratègiques per 
aquest 2024
En referència als elements modernistes que 
ofereix la ciutat, Noemí Llauradó explica 
que “durant l’estiu oferim la possibilitat de 
fer la ruta modernista amb altres idiomes”. 
Durant la resta de l’any, aquestes es fan 
bàsicament en català i castellà. A més, es 
pretén “explotar al màxim els recursos que 
ens ofereix formar part de la Xarxa Euro-
pea de Ciutats Modernistes, que ens dona la 
possibilitat de fer molta promoció i accions 
a altres ciutats i països”. Llauradó també fa 
valdre el paper de la Reus Film Office, “una 
de les eines que tenim que també ens ajuda 
a projectar-nos cap a l’exterior.

De cara a 2024, des de la regidoria i l’Agèn-
cia de Reus Promoció “es vol insistir molt en 
accions estratègiques de projecció de ciutat, 
hem de treballar de quina manera ens expli-
quem cap enfora, perquè Reus sigui una bona 
ciutat per viure-hi, visitar-la i invertir-hi”. “Es-
tem abocant recursos en aquest sentit i crec 
que experimentarem un creixement turístic”, 
conclou la regidora reusenca. 

Estem plantejant una remo-
delació del Gaudí Centre per-
què sigui molt més immersiu 
i connecti amb les emocions 
dels visitants

‘

comerç i l’oci siguin referents”. Ara, ja s’està 
plantejant campanya de Nadal vinent, amb 
l’objectiu que hi hagi “elements diferencia-
dors en relació amb altres municipis i projec-
tar les iniciatives cap a l’exterior”.

Altres fets que sorgeixen a la Taula és la 
captació de comerços d’oci i negocis d’hos-
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Una ocupació de qualitat i estable
Òscar Subirats és el regidor d’Empresa i Ocupa-
ció de l’Ajuntament de Reus. Durant els primers 
mesos de mandat, la seva regidoria ha ofert els 
resultats del projecte Reus Espais Vius, que tin-
drà continuïtat durant l’any 2024. A més, treba-
llen per generar sinergies amb els diversos gremis 
d’oficis, en el marc de la iniciativa Espais d’Acció 
Col·lectiva i la creació de l’Escola d’Oficis. 

La regidoria ha iniciat recentment els Espais 
d’Acció Col·lectiva, que neixen en el marc del 
Pla de Reactivació Econòmica. Es tracta de tro-
bades amb diversos sectors professionals per 
parlar i debatre conjuntament el problema que 
tenen vers l’ocupabilitat. En aquest sentit, Subi-
rats afirma que “hem començat parlant amb el 
sector del metall i d’altres sectors primaris i la 
idea és conversar amb un ampli ventall de sec-
tors per generar sinergies”.

La premissa és parlar amb persones de la indús-
tria i del sector econòmic corresponent. Es trac-
ta de dir obertament quines són les necessitats 
com a indústria i sector industrial i econòmic i, a 
partir d’aquí, veure com el consistori els pot aju-
dar. Òscar Subirats detalla que “és una oferta 
relativament qualificada que necessita formació 
i és llavors quan entra en joc la regidoria d’Em-
presa i Ocupació de l’Ajuntament de Reus, tot 
plantejant formacions concretes adreçades a la 
demanda que ells tenen, mitjançant un instru-
ment com és Mas Carandell”. “Per tant, pràctica-
ment a partir d’una formació ja generes ocupa-
ció”, esplaia.

Una formació feta a mida
Des de la regidoria tenen molt clar que “no hi ha 
un programa per cada sector, es farien a mida”. 
D’aquesta forma l’Ajuntament de Reus podria 
oferir una acreditació de professionalitat, amb 
una certificació homologada tal com els regeix 
la Unió Europea.

El regidor d’Empresa i Ocupació de l’Ajunta-
ment de Reus considera que no cal oferir una 
formació “només per a joves, sinó fins als seixan-
ta-set anys, l’edat en la qual finalitza la vida 
laboral”. Per tant, una formació al llarg de tota 
la vida, per especialitzar-se en algun sector i ob-
tenir un certificat de professionalitat, reconegut 

No volem una 
ocupació
vulnerable i 
precaritzada, 
ha de ser de 
qualitat i estable

“
Regidor d’Empresa i Ocupació
Ajuntament de Reus

Òscar
Subirats

· Des del 1918, al servei de la comunitat

· Proporcionem aigua per regadiu a 
  més de 3.800 hectàrees

· El nostre servei beneficia a més de 
  2.000 famílies del Baix Camp i Tarragonès

· En els últims 20 anys hem invertit 
  més de 15 milions d’euros
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Volem oferir un ampli ventall de 
possibilitats perquè la gent pu-
gui formar-se en altres àmbits 
en els quals les empreses te-
nen demanda de professionals

amb una expertesa i uns coneixements. “Volem 
oferir un ampli ventall de possibilitats perquè 
la gent pugui formar-se en altres àmbits en els 
quals les empreses tenen demanda de professio-
nals”, comenta Òscar Subirats.

És amb aquest tipus de certificacions professio-
nals amb sectors professionals on entra en joc 
l’Escola d’Oficis. Des del consistori argumenten 
que ara “cal veure de quina forma ho fem pos-
sible a partir d’una demanda molt concreta que 
té el sector de la construcció, per exemple”. La 
Casa dels Oficis ha d’anar unida a una dinàmica 
conjunta amb els diferents gremis professionals 
de la ciutat i la comarca del Baix Camp. 

Per Subirats, la conclusió és plantejar-se “de 
quina forma es vol plasmar la feina de l’ad-
ministració i de la regidoria d’Empresa i Ocu-
pació. Si una de les teves línies d’actuació és 
millorar l’ocupabilitat de la ciutat de Reus, què 
millor que entendre’s amb el sector productiu i 
l’empresariat”.

L’Escola d’Oficis és un dels projectes clau de 
la regidoria, que s’ubicarà a l’antic Vapor Vell. 
Aquest 2024 l’objectiu és tenir el projecte redac-
tat i, si els temps administratius ho permeten, 
iniciar les obres a inicis de 2025. 

Programes de formació i orientació a 
Mas Carandell
Des de la regidoria també cerquen noves fór-
mules qualificades. Òscar Subirats té molt clar 
que “no volem una ocupació vulnerable i pre-
caritzada, ha de ser de qualitat i estable”. Tot 
amb una formació professionalitzada, amb el 
Mas Carandell per un costat com a instrument 
creat per a la formació, i, per altra banda, fo-
mentant totes les polítiques actives del Servei 
d’Ocupació de Catalunya.

Tot i això, el regidor reusenc explica que “no som 
un ens municipal que es dedica únicament a la 
formació, també oferim orientació laboral a les 
persones o col·lectius que estan interessats. Al-
hora, també som part activa de col·locació del 
Servei d’Ocupació de Catalunya”.

Dintre d’aquesta formació i posterior col·locació, 
hi ha un especial interès per al sector jove o per-
sones de més de quaranta-cinc anys. Per tant, la 

majoria de les línies d’ajuts van molt adreçades 
al programa 30 PLUS, dedicades a treballadors 
adults que es troben situació d’atur. Així mateix, 
en el marc d’aquestes ajudes, s’ofereixen també 
bonificacions a les empreses contractants.

Subirats valora que “la Formació Professional 
Dual es troba en creixement. Nosaltres, com a 
Mas Carandell, no podem oferir formació pro-
fessional reglada, però ens trobem constant-
ment cercant vies de col·laboració mitjançant 

‘

instituts o centres educatius, molts d’ells amb un 
camí enfocat a l’FP Dual”.

Una altra de les apostes de la regidoria també 
és aquesta formació per persones que ja tre-
ballen i que volen ampliar coneixements. Sota 
el concepte que la formació va al llarg de tota 
la vida laboral, Òscar Subirats creu que amb 
aquesta formació constant “primer pots especia-
litzar-te amb el que estàs fent i, segon, pots fer 
un replanteig de vida i una reorientació cap a 
un altre sector que no t’hi hagis dedicat mai”. 

Augmentar el nombre d’emprenedors 
a la ciutat
Per altra banda, un altre dels objectius d’aquest 
2024 és el de consolidar i fer créixer el nom-
bre d’empreses i d’emprenedors a la ciutat. Per 
aquest any es continuaran ampliant els serveis 
d’assessorament als emprenedors. “L’emprenedo-
ria no deixa de ser una política activa d’ocupa-
ció. A més de generar la creació d’una empresa, 
t’estàs autoocupant i és possible que ofereixis 
llocs de treball”, afirma el regidor del ram, el 
qual fa valdre que en el moment de crear una 
empresa “s’ha de tenir molt en compte l’Oficina 
d’Atenció a l’Emprenedoria i tot el que s’ofereix 
des de la regidoria”.

Una tasca que consisteix en aquest assessora-
ment previ abans d’obrir un negoci i, posterior-
ment, un procés al voltant de les possibles línies 
d’ajut per crear l’empresa. Tot plegat, però, no 
significa que l’atenció de l’Oficina de l’Emprene-
doria finalitzi un cop obert el negoci, si no que 
segueix al llarg del temps durant els pròxims dos 
anys “per cuidar l’emprenedor”.

el resultat. I això, a vegades, en les polítiques 
públiques costa molt”, afirma el regidor d’Em-
presa i Ocupació. Per Subirats, la prova de 
l’èxit “és que una gran quantitat d’ajuntaments 
i organismes públics ens han demanat que els 
expliquem el projecte”.

Amb dos anys de Reus Espais Vius s’han creat 
20 negocis nous als ravals de Sant Pere, Ro-
buster, Martí Folguera i del Pallol i s’han creat 
30 nous llocs de feina. Hi ha un altre fet des-
tacable, segons Subirats, “que és el d’un model 
econòmic que genera un triple impacte. Aporta 
un valor afegit, ja que cada cop més els con-
sumidors som més exigents amb els negocis on 
comprem els nostres productes”.

Òscar Subirats detalla que una tercera cosa que 
fa transgressor el projecte Reus Espais Vius, tot 
i no tenir res a veure amb l’economia, “és la re-
generació urbana de la zona on vam instaurar 
el projecte”. Així mateix, treu pit “de la comuni-
tat emprenedora que s’ha creat. Ara, durant el 
primer trimestre del 2024 plantejaran de quina 
manera continuar amb Reus Espais Vius. 

La creació de l’Oficina 
d’Atenció Empresarial 
Per Subirats, les línies a seguir aquest 2024, a 
més de Reus Espais Vius, seran “continuar amb 
la feina engegada durant el 2023”. Tot i això, 
el regidor d’Empresa i Ocupació rebla que “no 
deixem de banda la feina de continuar atenent 
els emprenedors al servei d’assessorament de 
la regidoria. En aquest sentit, es continua tre-
ballant per crear l’Oficina d’Atenció Empresa-
rial, un nou espai on reunificar serveis i comptar 
amb un punt d’atenció integral per qualsevol 
mena de tràmit que hagi de tenir una empresa 
amb l’administració local.

L’Oficina d’Atenció Empresarial es troba ac-
tualment en la fase de concreció. “Estem treba-
llant en com ha de ser exactament aquesta ofi-
cina, com reconduir-hi tots els serveis d’atenció 
i d’assessorament que duem a terme avui dia 
per reagrupar-los en aquest futur nou espai fí-
sic i també com s’ha d’organitzar aquesta nova 
empresa, així com la seva futura ubicació”, con-
clou Òscar Subirats.

És molt important donar a 
conèixer l’emprenedoria com 
una sortida cap a l’autoocupació

‘
Com cal treballar per fomentar encara més 
aquesta emprenedoria a la ciutat? Òscar Su-
birats valora que “és molt important donar a 
conèixer l’emprenedoria com una sortida cap 
a l’autoocupació. Alhora, també cal conside-
rar que cal fomentar-ho des de ben joves, a 
Primària i Secundària, amb sessions didàcti-
ques i que “hem d’incorporar la llavor empre-
nedora, perquè sigui una de les aptituds que 
s’ensenyi a les escoles i instituts”

Un programa vinculat 
al cooperativisme
Recentment, la regidoria ha presentat un pro-
grama per fomentar el cooperativisme com a 
eina d’emprenedoria. El programa segueix una 
de les línies bàsiques de la regidoria d’Empre-
sa, Formació i Ocupació i, a més, en aquest 
cas, “seguint els valors que promou el coopera-
tivisme d’una economia justa i sostenible”. En 
aquesta segona edició han estat preseleccio-
nats sis projectes de sectors diversos com el 
gastronòmic, el de la gestió d’esdeveniments 
culturals o el ‘mindfulness’. Després de 25 hores 
d’assessorament, es triaran tres projectes que 
seran els que rebran un servei de mentoria per-
manent durant un any.

L’èxit de Reus Espais Vius
Durant aquests últims anys, Reus Espais Vius ha 
esdevingut clau per l’emprenedoria i el foment 
de l’ocupació. “És d’aquells programes que fa 
l’Ajuntament de Reus en els quals és avaluable 
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Reus Energia, un projecte amb una 
mirada supramunicipal
L’empresa municipal comercialitzadora i produc-
tora elèctrica Reus Energia continua per bon camí 
aquest 2024. Així ho detalla el regidor de Medi 
Ambient, Daniel Rubio, amb l’objectiu de tancar 
el mandat l’any 2027 amb un 70% d’autoabas-
tament energètic als equipaments municipals. En 
clau de ciutat, Rubio també parla dels problemes 
de la sequera a la ciutat i de com millorar els 
índex de reciclatge marcats per la Unió Europea.

Des del passat novembre de 2023, Reus Energia 
ja factura i funciona com a comercialitzadora. 
“És un projecte que ens situa en el mapa de la 
transició energètica a escala estatal”, assegura 
Daniel Rubio. 

Possibilitat de proveir d’energia als 
ciutadans en un futur
Actualment, la producció d’energia donarà per 
abastir aproximadament el 20% dels equipa-

Actualment, la 
producció d’energia 
donarà per abastir 
aproximadament el 
20% dels equipaments 
del consistori

“

La ciutat és víctima de la se-
quera com qualsevol altra, 
però el municipi ha estat, és i 
continuarà sent solidari, sen-
se renunciar a res

ments del consistori. Rubio, però, pretén tancar el 
mandat l’any 2027 amb una xifra d’autoabasta-
ment que estigui per sobre del 70%.

Actualment, es troben en la segona fase del pro-
jecte, amb el desplegament d’algunes inversions 
per poder proveir en un futur als ciutadans i ciuta-
danes “d’energia produïda per nosaltres mateixos 
a un cost molt més reduït”. No es tracta d’una fita 
senzilla. Daniel Rubio no hi tanca la porta, però 
considera que “hem de veure com avança el des-
plegament de lleis que ens puguin beneficiar per 
poder-se abastir i subministrar al sector privat.

Daniel Rubio és conscient que “una de les línies 
més interessants és tenir una mirada una mica 
més supramunicipal, que Reus Energia no només 
pugui comprar energia per a la ciutat de Reus, 
sinó que municipis del nostre entorn”. Aquest ob-
jectiu va agafant cada vegada una mica més 
força, com a mínim en el marc d’un model de 
negoci. “Després ja veurem si serà real o no, o 
com serà en vincle amb altres administracions 
públiques”, comenta el regidor reusenc. Per ara, 
no hi ha hagut contacte d’altres municipis de 
forma directa, però Rubio detalla que n’hi po-
dria haver pròximament. 

La comunitat energètica del polígon 
d’Agro-Reus
El projecte estrella de Reus Energia és la comu-
nitat energètica del polígon d’Agro-Reus. Entrarà 
en funcionament el 2024. És previst que entre 
maig i juny finalitzin totes les obres i posterior-
ment es faci la comercialització d’aquesta ener-
gia en el marc de la mateixa comunitat. Sempre 
valorant l’entrada de possibles nous membres. En 
aquest sentit, Rubio comenta que “hi ha algunes 
empreses que ja s’han posat en contacte amb 
nosaltres, que volen formar-me part, amb i sense 
plaques solars”. 

El regidor de Medi Ambient treu pit que la co-
munitat energètica d’Agro-Reus és una de les 
més importants i potents d’Espanya, amb 4,4 me-
gawatts instal·lats. “Des d’aquest punt de vista és 
una gran comunitat energètica i som de les expe-
riències més avançades”, comenta.

La sequera i les obres de l’EDAR per al 
sector agrícola
El tema de la sequera és un altre dels que preo-
cupa a la ciutadania. “Històricament, Reus sem-
pre ha combatut la sequera i, de fet, la ciutat 
està per sota dels consums que marca el pla de 
la Generalitat actualment”, exposa Daniel Rubio. 
D’aquesta forma, en l’actualitat continuen les 
restriccions i mesures vigents a escala industrial 
i pública. 

En els darrers mesos, Unió de Pagesos reclama 
al Govern que les obres de l’EDAR de Reus es 
facin per la via d’urgència. Els agricultors asse-
guren que no poden esperar fins al 2026 per-
què la sequera ja haurà matat tots els arbres. 
Rubio argumenta que des del 2017 “estem insis-
tint a l’ACA que es faci aquesta estació de de-
puració d’aigües, per tal d’aprofitar-la sobretot 
per al sector agrícola, pensant en el territori”. 
El regidor de Medi Ambient esplaia que “estem 
treballant també en l’àmbit supramunicipal per 
demanar que es decreti per la via d’urgència el 
seu desenvolupament, estem empenyent perquè 
això sigui una realitat”.

‘Reus no és el problema, és part de 
la solució’
D’altra banda, la Generalitat afirmava fa unes 
setmanes que abastarien d’aigua el pantà de Siu-
rana si tenien la garantia que aquesta no mar-
xaria cap a Riudecanyes i deixaven entreveure 
la possibilitat que Reus renunciés a la concessió 
i drets de l’aigua. Un fet que Rubio considera “un 
error”. Per al regidor reusenc, la solució passa “per 
la connexió de xarxes, conques i dessalinitzado-
res, així com la recuperació d’aigües brutes per al 
conreu”. “No estem inventant res que no existeixi 
ja”, rebla.

Davant d’aquesta situació, Daniel Rubio expressa 
que “posar Reus com una incògnita dins d’aquesta 
qüestió com el desencadenant, o no, de la con-
nexió de l’Ebre cap al pantà és una equivocació, 

‘

Regidor de Medi Ambient
Ajuntament de Reus

Daniel Rubio
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bàsicament perquè les concessions del desembas-
sament les dona l’ACA”. A més, defensa tenim una 
concessió fins a l’any 2060 i no hi renunciarem, 
bàsicament perquè és el 25% de l’abastament del 
nostre municipi”. Així doncs, té clar que “Reus no 
és el problema, sinó que és part de la solució. La 
ciutat és víctima de la sequera com qualsevol al-
tra, però el municipi ha estat, és i continuarà sent 
solidari, sense renunciar a res”.

les xifres marcades per la Unió Europea. Per 
Rubio, cal incidir amb la prevenció de residus, 
amb la bona gestió i la separació, tant pel que 
fa als domicilis com a les indústries. 

En el seu moment, la regidoria de Medi Am-
bient plantejava els contenidors tancats que, 
per Daniel Rubio, “no són l’única solució, ja 
que la realitat urbanística de la ciutat ens ha 
portat a altres conclusions”. Actualment, dispo-
sen del sistema porta a porta en alguns punts 
del municipi i també les illes emergents, un 
nou sistema de recollida selectiva de residus 
pels veïns i veïnes del nucli antic de la ciutat 
que, en paraules del polític, “estan funcionant 
molt bé”.

La realitat és que els contenidors podrien dis-
posar d’aquest sistema de tancament, però el 
regidor de l’Ajuntament de Reus argumenta 
que “el primer que necessitem és que hi hagi 
una tecnologia fiable”. “Tots els municipis, en 
aquest cas de Catalunya, hem d’anar abor-
dant la recollida selectiva i els tancaments 
dels contenidors”, diu Rubio.

Des de la regidoria de Medi Ambient no es 
tanca la porta a cap sistema de recollida “que 
ajudi a millorar les fraccions”. Existeix un pro-
jecte que s’ha d’acabar de madurar en ma-
tèria de reciclatge i que “no tanca la porta a 
cap opció”. L’objectiu, en resum, és arribar a 
les xifres de reciclatge que marca Europa.

L’impacte de l’activitat de firaREUS 
en l’economia del territori assoleix 
els 24,5 M d’euros durant 2023
FiraReus va acollir durant el 2023 un 25% més d’actes 
que l’any anterior, el que comporta 147 actes amb un total 
de més de 120.000 assistents i una ocupació de 134 dies. 
L’activitat firal la concentren les dues fires pròpies, Saló 
de la Moto i exproReus, i 4 fires externes, ExpoFira Km0, 
Gran Fondo La Mussara-Expobike, Aicrag i el Parc de 
Nadal. A més, les instal·lacions de firaReus també van 
acollir 4 grans congressos, entre els quals hi trobem el 8è 
curs de Pediatria Pràctica i el 1r Congrés Català del Dolor.
 
L’impacte d’exproReus
Pel que fa a exproReus, la principal fira pròpia orga-
nitzada per firaReus Events, va generar 14,3 M de € 
d’impacte directe i 2,6 M de € a posteriori, en total 
16,9 M de €, segons un estudi realitzat per Gabinet 
Ceres. El document també recull la millora de les va-
loracions de les empreses i la recuperació de molts 
indicadors, fins a situar-se en dades de prepandèmia.
 
Pel que fa al perfil de les empreses que han parti-
cipat en aquesta fira, els expositors consultats per-
tanyen principalment al sector de la llar (26%) o de 
l’automoció (23%). A certa distància, trobem sectors 
com l’alimentació o les noves tecnologies.
 
Els expositors enquestats coincideixen en el fet que la utilitat 
de la fira en l’àmbit comercial és elevada: 8 de cada 10 
expositors consultats han fet contactes i venda. Amb aques-
tes dades de retorn, el 80% afirma que de segur o molt 
probablement repetirà en la propera edició i el 73% dels 
enquestats recomana la presència en aquesta fira. La nota 
global que donen els expositors a exproReus és de notable.
 
Segons el regidor de Promoció Econòmica, Innovació 
i Coneixement i conseller delegat de REDESSA, Josep 
Baiges, “aquestes dades posen de relleu que la utilitat 
de la fira exproReus a nivell comercial és elevada. La 
multisectorial continua sent una eina útil al servei de 
les empreses i genera un impacte positiu més enllà 
dels dies de fira, amb vendes que es concreten durant 
els sis mesos posteriors a la seva celebració.”

A la xifra d’impacte econòmic d’exproReus, s’hi afegeix 
també la de l’altre gran fira interna que es va dur a 
terme a les instal·lacions de firaReus Events,  el Saló de 
la Moto amb 665.500 € de volum de negoci.
 
L’any passat firaReus també va acollir 2 fires externes: 
l’Expofira Km 0, organitzada per NIMA Grup d’Auto-
moció i que fa superar els 5 M de € en vendes. I, en 
segon lloc, la Cursa Cicloturista La Mussara, amb la 
part expositiva de l’EXPOBIKE que, segons els organit-
zadors, va tenir un impacte de 2 M de €.
 
Previsions per 2024
De cara a aquest any, firaReus preveu superar aques-
tes dades. Una projecció basada en la programació 
de 5 fires externes, la majoria de caire professional, 
com ara Turismarket o la impulsada per l’empresa 
d’alimentació Congelats Romero. Aquestes dues fires 
estan vinculades al sector de l’hostaleria i restauració, 
que és un àmbit estratègic per la ciutat i pel territori, 
vinculat a l’activitat del Hub Foodtech & Nutritition.
 
Així mateix, en paraules de Josep Baiges: “estem 
treballant per impulsar noves fires i esdeveniments, 
vinculats a sectors i eixos estratègics, com ara soste-
nibilitat, art, logística i talent, que anirem presentant 
a mesura que els tanquem”.
 
En el que portem d’any, firaReus ja ha acollit 30 es-
deveniments entre els quals destaquen l’Assemblea 
General del Grup Unió, el workshop del grup Tec-
natox de la URV, el monòleg d’El Monaguillo o la 
First Lego League, per la que van passar un miler 
d’infants del territori.
 
La roda de premsa també ha servit per presentar 
als nous representants de la Cambra a firaReus fruit 
de la històrica col·laboració que la corporació ha 
mantingut amb l’Ajuntament de Reus per procurar 
pel lligam publicoprivat a l’hora de fixar l’estratègia 
de captació de fires i congressos.

Estem lluny dels objectius mar-
cats per la UE en matèria de re-
ciclatge, però cal continuar tre-
ballant per aconseguir les fites

‘
El fet de no poder aprofitar l’aigua del pantà de 
Riudecanyes ha comportat gairebé unes pèrdues 
d’1 milió d’euros a l’empresa municipal d’Aigües de 
Reus. “És una empresa sanejada i solvent, i aques-
ta situació la pot suportar un parell d’exercicis, 
però no més, i al final repercuteix en la ciutada-
nia”, comenta Rubio. 

Continuar augmentant els índex 
de reciclatge
En matèria de reciclatge el 2023 les dades indi-
caven que l’increment per part de la ciutadania 
havia estat lleugerament superior, però lluny de 
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Creix un 151% el nombre 
d’empreses creades al 
Baix Camp al 2023

Total 387 Empreses

Alforja ....................................................4
Almoster ................................................2
Arbolí .....................................................1
Cambrils .............................................104
Castellvell del Camp ...............................4
L’Argentera .............................................1
La Selva del Camp ..................................7
Mont-ral .................................................1
Mont-roig del Camp ..............................31
Montbrió del Camp .................................3
Reus ................................................... 186
Riudoms ...............................................24
Vandellòs i l'Hospitalet de l'Infant ......... 11
Vilanova d’Escornalbou ..........................1
Vinyols i els Arcs ....................................7

Font: Registre Mercantil de Tarragona

Publiquem l’estadística del volum d’empreses creades al Baix 
Camp durant el 2023. El total suma 387 empreses, amb un 
creixement del 151% respecte a l’any anterior. Destaquen les ciu-
tats de Reus i Cambrils, seguides per les poblacions de Mont-
roig del Camp i Riudoms. Respecte als imports de constitució, 
la majoria d’elles va ser per un capital de 3.000€, encara que 
un 5% ho van fer amb un desemborsament de més de 25.000€.
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Imports de constitució

Noves empreses per mesos

3.000€

10.000-25.000€

+100.000€

3.000-10.000€

25.000-100.000€

5151




